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slovo starostky

Světlo na konci karantény, návrat do normálu… I tak by se daly nazvat 
dny, které dnes prožíváme. Lidé si oddechli, někteří se opět po čase vrátili 
do práce. Uvolňuje se napětí několika posledních týdnů a samozřejmě 
začínáme žít normálně. 

Postupně se vracíme ke svým oblíbeným aktivitám, začínáme spor-
tovat, scházet se s přáteli, útokem bereme kadeřnictví a jiné dostupné 
služby. Asi nejmarkantnější změna nastala pro naše mladší děti, které 
po dlouhé době mají možnost opět začít chodit do mateřských i základ-
ních škol. Covid-19, jak se zdá, zatím naše město obešel velkým obloukem. Neustále jsme sledovali 
počet nakažených. Věřím, že to je i díky vzornému respektování vládních nařízení a naší ukázně-
nosti a ohleduplnosti ke svému okolí. Přesto v nás na dlouho zůstane jistý náznak nejistoty a obavy 
z nebezpečného viru, který zapříčinil smrt mnoha lidí doma i ve světě, zasáhl všechna odvětví lidské 
činnosti a způsobil ohromné lidské, společenské i ekonomické ztráty. 

Byla ochromena činnost mnoha našich podniků, mnohde zastavena výroba, vzrostly ceny, zvý-
šila se nezaměstnanost. Naši podnikatelé ve všech oblastech to jistě nebudou mít jednoduché, aby 
zmenšili vzniklé ztráty.

Koronavirus nás všechny proškolil a prověřil. Odhalil naše slabá místa, která vznikla posledními 
léty pohodlného života, ale taky opět prověřil šlechetnost našich srdcí a dobrovolné nasazení pro 
dobrou věc. Mnozí pracovali a nadále tak činí ve prospěch nás všech. Snaží se svou pomocí i obě-
tavostí nepříjemnou situaci uklidnit. S radostí mohu říci, že to je naprostá většina. 

Dnes tu máme problém s pojmenováním COVID 19, zítra nás může ohrožovat zcela něco jiné-
ho a domnívám se, že čím lépe budeme připraveni, tím snadněji pak zvládneme jakoukoli novou 
nestandardní situaci. Obávám se, že ještě nemáme vyhráno.

Návrat k normálnímu životu nebude jednoduchý a restart společnosti bude rozhodně kompliko-
vanější než zavedení restrikcí. 

Celá tato situace nás může na druhé straně i nesmírně obohatit, neboť dva měsíce karantény 
vytvořily dostatek prostoru, abychom si uvědomili, co je malicherné a co je v našich životech naopak 
důležité a cenné. Týdny strávené doma se svými ratolestmi, kdy bylo potřeba skloubit požadavky 
školy s výukou přes internet a pak zabavit děti, aby netrávily čas pouze u počítače nebo televize, 
byly jistě náročné, ale také obohacující a pro mnohé poučné a věřím, že pomohly k utužení sou-
držnosti celé rodiny.

Osobně si přeji, abychom i nadále zůstávali semknuti a ochotni si navzájem pomoci.
Víme, že uvolnění opatření neznamená konec šíření této nemoci. Hygienici nás právem nabá-

dají k ostražitosti, protože média denně přinášejí informace o dalších ohniscích nákazy v Česku 
i ve světě.

Denně se přesvědčujeme, že musíme být neustále obezřetní a disciplinovaní. Je třeba konat tak, 
abychom neohrozili sebe i druhé. Pokud to zvládneme, čeká nás jistě nádherný prosluněný červen 
a na jeho konci prázdniny. Letos sice bez tradičních sportovních a společenských akcí, přesto vě-
řím, že ve vynikající letní atmosféře. Buďte zdrávi! 

� S�úctou�Helena�Pešatová,�starostka�Frýdlantu

ČELADNÁ – Soutěž CBRE Art of Space 
Awards vyhlásila nejlepší kancelářské, maloob-
chodní a industriální prostory v ČR a zabývala 
se také tím, kam budou směřovat trendy ko-
merčních nemovitostí v post-koronavirové době.

Desetičlenná odborná porota v čele s re-
nomovanou architektkou Evou Jiřičnou o nich 
rozhodla z téměř 250 přihlášek v 6 hlavních 
kategoriích napříč celým spektrem komerčních 
nemovitostí. Hodnotícími kritérii byly součas-
né trendy, odrážející se v praktickém využití, 
designu, nových technologiích a vstřícnosti 
k životnímu prostředí. Tituly vybojovaly pro-
jekty z různých oborů napříč celou Českou 
republikou. CBRE již nyní plánuje další roč-
ník – a bude zajímavé sledovat, jak současná 
pandemie koronaviru ovlivní trendy, jimiž se 
komerční nemovitosti budou dále ubírat. Nejen 
z pohledu architektů, majitelů a pronajímatelů 
v ekonomickém kontextu, ale také běžných uži-
vatelů s ohledem na jejich zdraví a bezpečnost.

Organizátorem soutěže je česká pobočka 
společnosti CBRE, světového lídra v oblas-
ti komerčních realitních služeb. Clare Sheils, 
generální ředitelka CBRE, k letošnímu ročníku 
Art of Space uvedla: „Plánovali jsme uspořádat 
velký galavečer s vyhlášením vítězů a předá-
ním ocenění, soutěž by si to bezesporu zaslou-
žila. Počet i kvalita přihlášených předčily naše 
očekávání – a to i v kategoriích maloobchod-
ních a industriálních nemovitostí, o které jsme 

soutěž nově rozšířili. Je potěšující vidět zvyšu-
jící se zájem firem vytvářet v České republice 
opravdu kvalitní a inspirativní prostředí. Podle 
našeho názoru se toto nezmění ani v časech 
po koronaviru, pouze se ukáže, jakým směrem 
se design a funkčnost komerčních nemovitostí 
budou muset posunout, aby uspokojily nové 
potřeby a požadavky svých uživatelů.“

Desetičlenná porota neměla při rozhodová-
ní o vítězích lehkou úlohu. Eva Jiřičná, před-
sedkyně poroty, k výsledkům soutěže uvedla: 
„Soutěž CBRE Art of Space Awards je skvělým 
počinem, ukazujícím, jak se v Česku přístup 
ke komerčním prostorám neustále mění tak, 
jak se vyvíjí celý náš způsob života. Každý 
rok je vidět posun, jak přistupujeme k designu 
a vnitřnímu prostředí budov, v nichž pracujeme. 
V jejich interiérech tráví většina z nás mnohem 
více času než kdekoli jinde. Mnohdy i včetně 
domova. Přitom se jim dlouho věnovala jen 
malá pozornost. Naše zdraví a kvalita místa 
pro práci je nyní důležitější než kdykoliv před-
tím. Letošní vítězné projekty soutěže jsou toho 
dokladem.“ Všichni vítězové včetně architektů 
získali originální designové ceny od české spo-
lečnosti Sans Souci, která se zaměřuje na de-
korativní svítidla a světelné objekty a zajišťuje 
originální výzdobu interiérů v nejluxusnějších 
destinacích světa. A odnesli si je i lidé spojeni 
s čeladenskou Kovárnou v kategorii Design re-
tailového prostoru.  (Více na str. 11)

Kovárna na Čeladné uspěla v CBRE Art of Space Awards

BÍLÁ�– Bílá v Beskydech – oblíbený Dět-
ský park na Bílé je v provozu již od začátku 
května, kdy v návaznosti na harmonogram 

uvolňování byly umožněno provozování 
venkovních aktivit.

„Dbáme na dodržení všech bezpečnost-

ních a hygienických opatření tak, aby se u nás 
návštěvníci cítili bezpečně a užili si den v pří-
rodě naplno,“ říká provozovatel Jiří Nakládal.

Oblíbená tubingová dráha, jezírko se člu-
ny, pískoviště s herními prvky, vodní svět, 
archeonaleziště, ale také adrenalinové 
atrakce jako aquazorbing a bunge trampo-
lína je jen malý výčet atrakcí, které si v Dět-
ském parku můžete užít. Pro veřejnost je 
v provozu každý den, a to pondělí–čtvrtek, 
v čase od 9.00 do 16.00 a pátek–neděle 
v čase od 9.00 do 18.00. Během víkendu 
navíc probíhají tematické animační progra-
my pro děti, rodiče si tak mohou užít chvilku 
pro sebe. Dopolední program začíná v 10.30 
a začátek odpoledního programu je v 15.00.

A rozhodně si nenechte ujít Svatoján-
skou noc plnou kouzel, čarodějnic, bludiček 
a dalších kouzelných bytostí. Na stezce 
za zlatým kapradím se společně s dětmi vy-
dáme 20. června.

Protože se v letošním roce termíny oblí-
bených táborů obsadily už v únoru, rozšířili 
jsme termíny výjezdových táborů na dobu 
letních prázdnin.

Oblíbený Cyklo camp a In-line camp, 
jsme doplnili o novinku – Sportovní tábor. 
K tematickému táboru „Bílá čaruje“ jsme 
přidali téma pro malé dobrodruhy „Vzhůru 
na palubu“. Kompletní informace k nabídce 
prázdnin v přírodě najdete na https://www.
nabile.cz/tabory-a-campy/ 

MIKROREGION – Současná situace při-
nesla nové služby, jejímž posláním je zmírnit 
omezení běžného života. Jednou z těchto 
služeb jsou on-line nákupy potravin, které 
v době „před-koronavirovou“ byly zaměřeny 
pouze na větší města.

Dobrou zprávou je, že od začátku května 
mohou obyvatelé mikroregionu Frýdlantsko-
-Beskydy nakupovat potraviny, nápoje nebo 
drogérii on-line prostřednictvím služby Tvo-
jenakupy.cz. 

„Podstatou služby Tvojenakupy.cz je 
rozvoz především čerstvého zboží za ro-
zumnou cenu s dopravou zdarma. Zajištění 
maximální čerstvosti nám umožňuje mo-
del logistiky, kdy objednané zboží přichází 
od dodavatelů ráno a pak jde hned do pře-

pravy,“ vysvětluje zaměření nového projektu 
Petr Kostelný, ředitel ostravské společnosti 
eCENTRE, která již v minulosti pro organi-
zace obcí mikroregionu Frýdlantsko-Besky-
dy zajišťovala přípravu a administraci e-auk-
cí na výběr energetických dodavatelů.

„Našimi dosavadními klienty jsou přede-
vším hotely a restaurace, pro které zajiš-
ťujeme výběr dodavatelů potravin v elek-

tronických aukcích. Jejich uzavření nám 
umožnilo Nákupní portál přepracovat do ta-
kové podoby, aby z něj bylo možné objedná-
vat i domů,“ doplňuje Kostelný.

Nejen prázdniny v beskydské přírodě

Mikroregion Frýdlantsko-Beskydy může využít 
on-line nákup potravin s rozvozem zdarma
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REGION – V loňském roce se Frýdek-Místek 
a Frýdlant nad Ostravicí přidali k projektu Tech-
notrasa, který představuje průmyslové dědictví 
Moravskoslezského kraje. Návštěvníci mohou 
díky němu poznat zdejší průmysl neotřele a se 
zážitkem a podívat se do mnohdy veřejnosti ne-
přístupných míst. Ve Frýdku-Místku a Frýdlantě 
nad Ostravicí jsou komentované prohlídky při-
praveny každý měsíc od června do října.

Frýdek-Místek je znám svou textilní historií, 
kterou proslavila především značka Slezan. 
Historie však sahá mnohem dále, a zájemci se 
za ní mohou vydat s průvodkyní TIC Kateřinou 
Švarcovou. Komentovaná prohlídka Po sto-
pách textilek představí nejen celkový život 
ve městě, ale i místní architekturu, která byla 
ovlivněna zdejším textilním průmyslem. Uslyší 
příběhy dělníků a majitelů továren, nahlédnou 
do míst spjatých s výrobou textilií a oděvů a po-
znají manufakturní architekturu, kdy na tehdy 
periferních částech města byly postupně budo-
vány jednotlivé textilní provozy – u frýdeckého 
nádraží např. vznikla tzv. tovární čtvrť, kde měli 
své podniky bratři Neumannové, Landsberger 
či Munk, na rozhraní Koloredova a Sviadnova 
postavil továrnu vídeňský podnikatel Lember-
ger, v Místku měli své provozy Czajanek, Elzer 
nebo Herliczka.

Ve Frýdlantě nad Ostravicí se pro změnu 
účastníci zaposlouchají do příběhů místní žele-
zárenské a smaltérské historie, od jejich vzni-
ku, největší slávy i postupného úpadku tohoto 
surového odvětví průmyslové výroby. Během 
prohlídky zavítají rovněž do smaltérské dílny 
a přímo i do provozu slévárny Beskyd s. r. o., 
kde ochutnají pravou dělnickou svačinu.

Místo na obou prohlídkách je nutné rezervovat 
na pobočkách turistického informačního centra 
ve Frýdku-Místku a Frýdlantě nad Ostravicí nebo 
online na: http://rezervace.technotrasa.cz/cs/ 

Cena prohlídek je stanovena na 120 Kč/
dospělá osoba, 80 Kč/dítě. S Beskydy card 

výhoda 20 %.
Zapište�si�do�kalendářů�přehled�termínů:�

9. 6. 
Po stopách litiny a smaltu

sraz v 15.00 hodin v TIC Frýdlant n. O., Hlavní 
1755

16. 6. 
Po stopách textilek

sraz v 15.00 hodin v TIC Místek, náměstí Svo-
body 6

15. 7. 
Po stopách litiny a smaltu

sraz v 15.00 hodin v TIC Frýdlant n. O., Hlavní 
1755

16. 7.
Po stopách textilek

sraz v 15.00 hodin v TIC Místek, náměstí Svo-
body 6

11. 8. –
Po stopách litiny a smaltu

sraz v 15.00 hodin v TIC Frýdlant n. O., Hlavní 
1755

18. 8. 
Po stopách textilek

sraz v 15.00 hodin v TIC Místek, náměstí Svo-
body 6

1. 9. 
Po stopách litiny a smaltu

sraz v 15.00 hodin v TIC Frýdlant n. O., Hlavní 
1755

9. 9. 
Po stopách textilek

sraz v 15.00 hodin v TIC Místek, náměstí Svo-
body 6

1. 10.  
Po stopách textilek

sraz v 15.00 hodin v TIC Místek, náměstí Svo-
body 6

6. 10. 
Po stopách litiny a smaltu

sraz v 15.00 hodin v TIC Frýdlant n. O., Hlavní 
1755

Turistické informační centrum láká
na technotrasy, i ve Frýdlantě n. O.

Ve čtvrtek 14. května bylo slavnostně pře-
dáno jednotce SDH Frýdlant nad Ostravicí 
nové hasičské vozidlo. Výrazně se tím tak 
zvýšila akceschopnost jednotky. Automobil 
disponuje nadstandardní výbavou, která se 
sestavovala v technických podmínkách tak, 
aby cisternová automobilová stříkačka splňo-
vala veškeré požadavky předpisů pro provoz 
stanovené vyhláškou 35/2007 Sb. O technic-
kých podmínkách požární techniky. Pořízení 
cisternové automobilové stříkačky bylo pod-
pořeno dotacemi z Ministerstva vnitra gene-
rálního ředitelství Hasičského záchranného 
sboru České republiky a z Moravskoslezské-
ho kraje. Zbývající částka byla dofinancována 
z rozpočtu města Frýdlant nad Ostravicí.

Nové vozidlo značky Scania je sestaveno 
přesně pro potřeby frýdlantské jednotky. Velitel 
hasičů p. René Polášek se svými kolegy vě-
noval výběru technických podmínek obrovské 
množství času. „Vybavení je shodné s vyba-
vením vozidel HZS. Platí pravidlo, že čím více 
odpovídající a modernější je vybavení vozidla, 
tím snadněji hasiči provádějí zásah,“ uvedl 
velitel jednotky SDH Frýdlant nad Ostravicí 
René Polášek. Zohlednily se letité zkušenosti, 
pokrok ve vývoji techniky a současné i budoucí 
potřeby regionu. Zde je nutno podotknout, že 
společnost KOBIT – THZ s.r.o., která vozidlo 
stavěla, vyšla bez problémů vstříc všem po-
žadavkům, dokonce i těm nad rámec zadáva-
cího řízení. Automobil je vybaven skutečnými 
vychytávkami potřebnými k zásahu, a to bez 
jakýchkoli výstřelků. Za všech okolností musí 
posádku bezpečně přivést na místo zásahu 
a zpět na zbrojnici. Právě Scania je známá 
svým zaměřením na bezpečnost posádky vo-
zidla. Dlouhodobě hasičské speciály testuje 
na nárazy a vybavuje vozidla nestandardními 
prvky pasivní bezpečnosti. Podvozek je 4x4, 
zadní náprava má navíc podmetací řetězy. 
„Oproti ostatním automobilům je ten frýdlant-
ský vybaven nadstandardně silným motorem. 
Na bocích zásahového vozidla jsou kontrastní 
tmavé rolety, propracováno bylo i celkové vyu-
žití prostoru kabiny,“ uvedl dodavatel automo-
bilu. Skutečným oříškem je u hasicích automo-
bilů práce s celkovou hmotností. Ta má svůj 
zákonem stanovený limit a obecně platí, že 
lehčí vůz uveze více náplní a výbavy. Změnila 
se technologie a požadavky na hašení. Auto-
mobil tedy k zásahu veze více výbavy než jeho 
předchůdci. Celková hmotnost s plnými nádr-
žemi vody, pěny, technických kapalin, výbavy 
a posádky je 17,5 tuny. „Celkově mě potěšil ak-
tivní a pragmatický přístup jednotky při výběru 

vozu, jeho vybavení a při žádostech o finanční 
podporu. Vozidlo nejenom dobře vypadá, ale 
je také jistotou, že při zásazích bude moci 
lépe poskytnout adekvátní pomoc. Víme, že 
na naše hasiče se můžeme vždy spolehnout. 
Jejich pomoc oceňujeme denně při odstraňo-
vání různých překážek, požárech, dopravních 
nehodách, záchraně životů i majetku nás 
všech. Víme, že s takto vybaveným vozidlem 
budou jejich zásahy rychlejší, operativnější 
a účinnější. Naši hasiči si ho vskutku zaslouží,“ 
uvedla starostka města Helena Pešatová.

Jednotka SDH Frýdlant nad Ostravicí pa-
tří mezi klíčové jednotky v rámci pokrytí Mo-
ravskoslezského kraje jednotkami požární 
ochrany. Důvodem je jednak poloha města 
Frýdlantu nad Ostravicí, dále předurčení 
jednotky pro zásahy k dopravním nehodám. 
Pravidelně vyjíždí k technickým a lezeckým 
zásahům a otevírání uzavřených prostor. Jed-
notka procházela v poslední době nejednou 
změnou. Městu se podařilo poskytnout kva-
litní zázemí pro výkon služby a výcvik hasičů. 
Význam jednotky se zvýšil právě rozhodnutím 
pořídit nový vůz, který bude působit nejenom 
na území města, ale také v širokém okolí. 
„Frýdlantská jednotka dlouhodobě funguje 
a za svou dobu existence dokázala, že to není 
pouze o spolkové činnosti sboru, ale hlavně 
o působení lidí, kteří to dělají dobře, z vlast-
ního přesvědčení, a získali si podporu města. 
Osobně jsem rád, že Frýdlant nad Ostravicí 
má fungující koncepci na poli požární ochra-
ny a její kvalitu si již několik let drží. Za sebe 
můžu říct, že se jedná o ukázkovou spoluprá-
ci mezi městem a jednotkou SDH,“ komen-
toval pořízení nového vozu ředitel územního 
odboru Hasičského záchranného sboru Mo-
ravskoslezského kraje Vojtěch Nezval. 

Celkové náklady na pořízení vozidla činily 
7,7 milionu korun, které byly vydány z roz-
počtu města za pomocí dotačních prostředků. 
Ministerstvo vnitra generální ředitelství Hasič-
ského záchranného sboru poskytlo na tento 
vůz 2,5 milionu, Moravskoslezský kraj dodal 
1,25 milionu. Část nákladů se pokryje prode-
jem stávajícího vozidla.

„Doufáme, že nový vůz najezdí mnoho ki-
lometrů. Sám bych si přál, aby u těch případů 
nešlo o promarněné životy, ale ať to jsou ra-
ději technické zásahy. Věřím, že i díky tomuto 
vozidlu bude náš zřizovatel a taky kraj hrdý, 
na to, co všechno naše jednotka dokáže,“ po-
přál novému vozu velitel Polášek. Aktuálně se 
nyní musí „zajet“, na svůj první zásah si ještě 
chvíli počká.

Letošní koronavirový rok přinesl mnohým 
z nás situace, o kterých jsme rozhodně nemě-
li nejmenší tušení, že by se někdy mohly stát. 
Jednou z nich je z pohledu člověka školou po-
vinného ta, ve které jsme se ocitli letos v květnu. 
Vracíme se do lavic. 

Ano, v době, kdy za normálních okolností by-
chom se už pomalu a jistě připravovali na to, až 
jim dáme vale a budeme odpočívat. Není září, 
jak by se mohlo zdát. Do konce školního roku 
zbývá něco málo přes měsíc a my jsme zpět. 
Ve většině případů šťastní, připravení alespoň 
nějakým způsobem dohnat část toho, co neby-
lo možné uskutečnit během uzavření z důvodu 
pandemie. 

Jako první si opětovně vdechli vůni školní bu-
dovy naši nejstarší deváťáci. Ti totiž musí ještě 
v červnu absolvovat přijímací zkoušky na střední 
školy, a tak jim bylo umožněno vrátit se do tříd 
a na testy se připravit. Účast byla dobrovolná 
a v naší ZŠ TGM využilo této příležitosti 56 žáků. 
Od 11. května 2020, rozdělení do čtyř skupin, si 
3x týdně vždy v pondělí, úterý a čtvrtek mohli 
opakovat matematiku a český jazyk. 

Další, komu byl umožněn návrat mezi kama-
rády a spolužáky, byli žáci 1. stupně. Od pondělí 
25. května se rozhodlo k dobrovolnému návratu 
do školních lavic 159 dětí, což je asi 50 % z cel-
kového počtu. I ti museli být rozděleni do skupin, 
ve kterých se ve většině případů mají možnost 
setkat spolužáci z jedné třídy, případně ze stej-
ného ročníku, tak, aby byla dodržena ustanovení 
daná ministerstvem školství. Z celkového počtu 
14 skupin je 9 dopoledních a 5 i s odpoledními 
aktivitami. Dvě paní učitelky pokračují na přání 
rodičů v distanční výuce z domova. Děti mohou 
rovněž omezeně využívat stravování ve školní 
restauraci Scolarest, vše samozřejmě za přís-
ných hygienických opatření. 

Nezapomínáme ani na ty, kteří zůstávají 
doma, i s nimi budeme dále ve spojení. Jen to 
budou mít trošičku těžší, ale my věříme, že to 
zvládnou stejně dobře jako doposud.

Přestože podmínky, za kterých bylo možné 
znovu obnovit výuku, nebyly jednoduché, jsme 
rádi, že se nám to podařilo. Oddechnout si tak 
mohli nejen mnozí rodiče, ale i samotní učitelé. 
Situace, ve které se obě skupiny ocitly, nebyla 

snadná ani pro jednu z nich. Dlužno pozname-
nat, že se jí ale obě ujaly s velkou zodpovědnos-
tí a nakonec se podařilo děti vzdělávat i v této 
nesnadné situaci. A i když je hlavně pedago-
gům jasné, že se do školy vracejí děti „z jiného 
světa“, jsou rádi, že prostředí třídy, ač omezeně 
fungující, alespoň těm, kteří zde budou, znovu 
pomůže nasytit se vztahy se spolužáky, sdílet 
své emoce a začít se tak pomalu vracet do nor-
málního života. Nuže, milý školní roku 2019–
2020, dopřej nám, ať dojdeme ke tvému závěru 
ve zdraví a dalších komplikací. My všichni si to 
v Tégeemce moc přejeme!�� lg

A jsme zpátky v lavicích, i když není září

Učitelské vítání žáků po karanténě.

Jednotka hasičů má speciální 
vybavení k dopravním nehodám

SARS-CoV-2 (dříve označovaný proza-
tímním odborným jménem 2019-nCoV nebo 
jako wuchanský koronavirus), někdy též nový 
koronavirus, který způsobuje onemocnění CO-
VID-19 (z angl. COronaVIrus Disease 2019). 
Poprvé bylo pozorováno na konci roku 2019 
v čínském městě Wu-chan, nyní je sedmým 
známým lidským koronavirem.

Nákaza nemocí COVID-19 se začátkem 
roku 2020 masově rozšířila na všechny obydle-
né kontinenty a 11. března 2020 byla Světovou 
zdravotnickou organizací označena za pan-
demii. Onemocnění se objevilo v 188 zemích 
světa včetně České republiky.

Situace� v� ORP� Frýdlant� nad� Ostravicí�
k�datu�23.�5.�2020�je�následující:

- 24 potvrzených případů pozitivně testova-
ných na COVID-19

- z toho již 19 uzdravených
- bez úmrtí
Život�a�plány�před�„koronavirem“
- Byli jsme bezstarostní, těšili jsme se, až 

ukončí svou vládu paní zima a nastane jaro, 
které přinese mnohým z nás sílu, energii a nové 
podněty do další práce. Tak jako každý rok 
se dal očekávat příchod různých respiračních 
chorob. Ale to, co následovalo koncem února 
a počátkem března, si nikdo ani v nejčernějších 
scénářích nedokázal představit.

Pandemie�se�naší�zemi�nevyhnula…
- Vše, co jsme plánovali, bylo zrušeno či odsu-

nuto. Nejdůležitější bylo se k nákaze postavit čelem 
a začít jednat tak, abychom zabránili šíření nemoci. 
Nebyla k dispozici dezinfekce, ochranné roušky 
a respirátory, rukavice a dalších ochranné prostřed-
ky. Zato jsme byli zahlceni množstvím informací 
z různých sdělovacích prostředků, sledovali jsme 
v přímém vysílání z jednání vlády ČR, Ústředního 
krizového štábu a různé další debaty okolo nákazy.

Co�se�v�našem�městě�a�na�úřadu�dělo�

v�době�koronaviru?
- uzavření Střediska sociálních služeb a mateř-

ských i základních škol, omezení provozu úřadů
- náhlá potřeba ochranných pomůcek byla 

postupně řešena nákupem dezinfekce prostřed-
nictvím

a) Moravskoslezského kraje – celkem pro 
ORP Frýdlant nad Ostravicí v objemu 1 430 l 

b) společností Borsodchem – celkem pro 
město v objemu 1 700 l (z toho 200 l zdarma)

- ochranné štíty zdarma poskytl pan Paseka 
v celkovém množství 200 kusů

- generátor ozónu věnoval městu pan B. Suška
- látkové roušky pro občany města v celkovém 

počtu cca 7 800 šili zdarma zaměstnanci našich 
MŠ, Kulturního centra, městského úřadu, skauti 
pod vedením pana Macháče, společnost Pánské 
obleky BANDI, společnost SKY Paragliding, hasič-
ky z Nové Vsi a Frýdlantu nad Ostravicí, zaměst-
nanci společnosti ALVITONE a mnoho dalších ob-
čanů města, jako byla paní Walderová, p. Menšík, 
p. Sikorová, p. Nováková… DĚKUJEME!!!

- zajišťovali a distribuovali jsme pro potřeby 
dalších obcí ORP v našem správním obvodu 
ochranné prostředky 

- krizový štáb ORP Frýdlant nad Ostravicí za-
sedal do současné doby čtyřikrát a řešil situaci 
ohledně koronavirových opatření a zabezpečení 
informovanosti okolních obcí

- hasiči Frýdlantu, Nové Vsi a Lubna ve svém 
volném čase informovali spoluobčany o vyhlá-
šení nouzového stavu, distribuovali do jednotli-
vých domácností ochranné roušky a dezinfekci, 
novoveští dezinfikovali veřejné prostory, autobu-
sové zastávky, dětská hřiště a další

- situace se pro všechny změnila, změnily se 
i tváře, které se skrývaly pod rouškami, nemohli 
jsme se stýkat s kamarády, sportovní aktivity 
byly velmi omezeny, museli jsme dodržovat 
zpřísněná hygienická opatření doma i na pra-

covištích, omezili jsme návštěvy rodičů, naku-
povali i pro sousedy, po uzavření mateřských 
a základních škol jsme čas trávili s rodinami 
doma, kde jsme se věnovali dětem…

Jaký�je�dopad�pandemie�na�město?
- následky koronavirové pandemie budou mít 

pro město, a tím i pro občany, i negativní důsledky. 
Již nyní víme, že i přes vstřícné kroky a ujišťování 
vlády a ministerstev o pomoci jak podnikatelským 
subjektům, tak i obcím, se dopad utlumení eko-
nomiky odrazí i na hospodaření našeho města. 
Do městské pokladny nedoputuje tolik finančních 
prostředků, jaké jsme předpokládali, a budeme mu-
set pečlivě zvážit další kroky v investicích a omezit 
i provozní výdaje města i jeho příspěvkových orga-
nizací. Dle zveřejňovaných informací týkajících se 
současné situace vyplývá přímý negativní dopad 
na rozpočty a tím i hospodaření obcí, měst a krajů. 
Na základě predikcí Ministerstva financí by se mělo 
jednat o meziroční pokles daňových příjmů u obcí 
o 11 %, u krajů o 12,6 %. Pro město to znamená, 
že jen u snížení daňových příjmů ze sdílených 
daní půjde o pokles minimálně o cca 21 mil. Kč 
v rozpočtu na r. 2020. S tímto a dalším úbytkem 
daňových i nedaňových příjmů se budeme muset 
vyrovnat při financování všech plánovaných aktivit, 
které podporovaly celkový rozvoj města.

Jak� to� vidíme� po� ukončení� nouzového�
stavu�v�ČR�a�po�rozvolnění�většiny�mimo-
řádných�opatření?

- asi si všichni uvědomujeme, že jsme právě 
prožili období, o kterém jsme v minulosti vůbec ne-
uvažovali. Mohli jsme se více soustředit na rodinný 
život, začali jsme si vážit svého zdraví, cenit si so-
lidarity lidí, kteří dělají nezištně pro ostatní, a rado-
vali jsme se z kontaktu s blízkou osobou, s níž jsme 
po nějakou dobu nemohli být v těsném kontaktu.

Snad nás to poučí a více se zamyslíme i nad 
svým jednáním a chováním k ostatním kolem 
sebe…

Koronavirus: Co nám všem dal a co vzal
Žáky 1. stupně ZŠ TGM přivítalo po karanténě deštivé počasí.

Škoda, že pod rouškou druháků z Tégeemky není vidět úsměv. 
Byl tam a svědčil o radosti z návratu do školy.

V� rámci� procesu� uvolňování� opatření�
COVID�19�Středisko�sociálních�služeb�zve-
řejňuje�následující�informace:

1. Návštěvy za klienty pobytových služeb 
(DPS, DZR) – od 8. 6. 2020 bude možno usku-
tečnit návštěvy po předchozí domluvě v určitý 
čas od pondělí do pátku a pouze venku, tedy 
za předpokladu příznivého počasí. Objekt SSS 
bude i nadále uzamčen.

Bude nutné dodržení hygienických a bez-
pečnostních opatření.

Nástup nových uživatelů – od 8. 6. 2020.
2. Odlehčovací služba – tato služba mo-

mentálně nebude nabízena – prostory slouží 
jako potenciální izolační pokoje.

3. Sociálně aktivizační služba – činnost 
bude zahájena od 22. 6. 2020.

4. Prádelna – provoz prádelny bude realizo-
ván stále v omezeném režimu – pro veřejnost 
se služby i nadále neposkytují do odvolání.

5. Kuchyň – nadále nevaří pro veřejnost 
do odvolání.

6. Senior Taxi a Taxík Maxík – činnost bude 
zahájena od 1. 6. 2020 za dodržení zvýšených 
hyg. a bezpečnostních opatření.

7. Půjčovna kompenzačních pomůcek – 
provoz pro veřejnost od 22. 6. 2020.

8. Dobrovolníci – nejdříve od 22. 6. 2020.
9. Kadeřnice + kosmetika a pedikúra – tyto 

služby pro veřejnost nesmí být nyní provo-
zovány ve Středisku. Kadeřnice a pedikérka 
mohou docházet za našimi klienty, ale musí 
být testovány rychlotesty RAPID a musí být 
sepsán zápis o tomto testování – čestné pro-
hlášení.

10. Mše svatá – bude probíhat v naší kapli 
od 21. 5. 2020 – farář P. Mgr. Roman Macu-
ra bude také otestován rychlotestem. O testu 
bude sepsán zápis.

11. Nákupy klientům – od 1. 6. 2020 budou 
nákupy klientům opět zajišťovat pracovníci 
v sociálních službách (sociální pracovníci).

12. Plošná dezinfekce bude probíhat 1x 
týdně min. do 22. 6. 2020.

13. „CO sklad“ – zřídili jsme ve Středisku 
„CO sklad“ s minimální zásobou ochranných 
pomůcek a dezinfekcí. 

Dojde-li ke zhoršení epidemiologické situa-
ce, může dojít ke změně veškerých opatření.

Všechny výše uvedené termíny jsou vázá-
ny na celkovou společenskou situaci, která 
se týká problematiky onemocnění COVID-19. 
Pokud se počty onemocnění výrazně změ-
ní, budou přijata příslušná opatření rovněž 
ve smyslu vládních nařízení, případně jiných 
kompetentních orgánů. Veškerá opatření bu-
dou realizována za daných hygienických pod-
mínek a dalších organizačních opatření, která 
budou specifikována v prováděcích předpi-
sech Střediska.

Veškeré osoby, které přichází do Středis-
ka a jejichž činnost pro Středisko a jeho kli-
enty jsou nepostradatelné (revize, duchovní 
péče…), mohou být vpuštěny za podmínky 
absolvování rychlotestu na COVID-19 a pod-
pisu čestného prohlášení.
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Staré Hamry

Staré Hamry

Frýdlant nad Ostravicí, Staré Hamry

Květnový podvečer z osady Obora pod Gruněm… Foto:�Petr�Lukeš�ml.

zprávičky ze školy

KONEČNĚ! Po více jak dvou měsících se znovu otevřely dveře naší starohamerské 
školy. Na tento den se netrpělivě těšili všichni, zaměstnanci a kupodivu i žáci, kterým 
chyběli zejména kamarádi. 

Otevření školy předcházela za pomoci 
starohamerských hasičů důkladná dezin-
fekce celé budovy a chod školy bude pro-
vázen přísnými bezpečnostními opatření-
mi doporučenými MŠMT. 

Díky pravidelné on-line výuce můžu 
říct, že učivo všech hlavních předmětů 
bude ve všech ročnících do konce června 
řádně probráno a újma, způsobená ne-
chtěnou výlukou, bude minimální.

Nezbývá než si přát, aby podobná situ-
ace již nikdy nenastala. 

 Dana�Petriková

poděkování

Poďakovanie
Ako už všetci viete, v reštaurácii Bowling prebieha rozsiahla rekonštrukcia interiéru, ktorá si 
vyžaduje nemálo času a síl. Týmto sa chceme poďakovať všetkým dobrovoľníkom a firmám. 
Poďakovanie si zaslúžia aj dobrovoľný hasiči, ktorí sa spojili a pomohli nám. Všetkým vám 
ĎAKUJEME. Z dôvodu týchto prác bude následne upravená a obmedzená otváracia doba. 

A to následovne:
9.–11.�6.�ZATVORENÉ

12.–21.�6.�PREDAJ�CEZ�OKIENKO�
Od 22. 6. 2020 sa budeme na vás tešiť v plnej paráde či už s novým bowlingom, 

ale aj s novým plnohodnotným jedálnym lístkom.

Prožíváme složitou dobu, pro kterou by-
chom v našich životech hledali jen těžko 
srovnání. Píše se milník dějin lidstva zvaný 
pandemie koronaviru. Zvlášť v naší zemi je 
jejím symbolem pokrývka obličeje všeobecně 
nazývaná rouškou. 

Kousek látky rozličných tvarů, barev i vzorů. 
Chrání naše blízké, sousedy, kolegy, všechny 
kolem a v důsledku i nás samotné. Do našich 
pamětí se vrylo notoricky známé heslo: „Moje 
rouška chrání tebe, tvoje rouška chrání mě.“ 
Kousek látky, který stmelil národ a ukázal ko-
lik solidarity a ochoty pomoci druhým v nás je. 
Jako symbol doby si zaslouží pozornost sou-
časníků, ale i příštích generací. Rozhodli jsme 
se proto vytvořit jejich unikátní sbírku a expozi-
ci v Muzeu Policie České republiky a zanechat 
tak historickou stopu. Do projektu se může 

Přehled bohoslužeb na měsíc červen
7. 6. 2020 – Slavnost Nejsvětější Trojice

Bílá 8.00, Ostravice 10.00 pouť
11. 6. 2020 – Slavnost Těla a krve Páně

Ostravice 17.00, Staré�Hamry�17.30
14. 6. 2020 – 11. neděle v mezidobí

Ostravice 8.00, Bílá 10.30, 
Staré�Hamry�11.30

21. 6. 2020 – 12. neděle v mezidobí
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, 

Staré�Hamry�11.30�
28. 6. 2020 – 13. neděle v mezidobí

Ostravice 8.00, Bílá 10.30, 
Staré�Hamry�11.30�

29. 6. 2020 – Slavnost sv. Petra a Pavla
Ostravice 17.00, Staré�Hamry�17.30

Rouška píše dějiny

zapojit každý. Pošlete nám zajímavou vámi 
zhotovenou roušku, třeba i se vzkazem poli-
cistům či konkrétnímu policistovi a my z vašich 
děl vytvoříme historickou sbírku, odkaz dalším 
budoucím generacím. 

Zapište se i vy sami do historie koronavi-
rové krize vlastnoručně vyrobenou rouškou 
pro hrdiny. 

Své výtvory posílejte přímo na adresu: 
Muzeum Policie České republiky, Ke Karlovu 
453/1, 120 00, Praha 2. Už se na ně moc tě-
šíme. Dle podmínek České pošty je až do od-
volání možné zasílat roušky zdarma, pokud 
jsou umístěny v průhledném obalu a jsou 
označeny nápisem „Roušky“. 

 plk.�Zuzana�Pidrmanová

jubilea

V měsíci červnu 2020 
oslaví své životní jubileum:

Pan�MIROSLAV�LIŠKA�–�50�let
Paní�HANA�NĚMCOVÁ�–�55�let

Paní�LENKA�SLEZÁKOVÁ�–�55�let
Paní�LUDMILA�JANČUROVÁ�–�80�let
Paní�MARIE�NIČMANOVÁ�–�94�let

Našim jubilantům k jejich výročí 
srdečně blahopřejeme a do dalších 

let přejeme pevné zdraví!

poděkování

Koronavirus – téma, které je aktuální 
ještě po několika měsících. „Časová bub-
lina“, která spojila rodiny, přátele či sou-
sedy. Všichni, bez jakéhokoliv reptání, se 
spojili, zasedli za šicí stroje a začali stříhat, 
žehlit a šít roušky od tmavých přes pest-

robarevné až po šmoulí. Maminky, babič-
ky, tety odložily domácí práce a i „výchovu 
dětí“. Naše „hamerské švadlenky“ praco-
valy ve dne i v noci. Tímto chci poděkovat 
všem ženám za obětavost. Ale především 
největší díky patří naší paní starostce Evě 

Tořové, která odložila své „starostová-
ní“, sedla za šicí stroj a šila. Bez ohledu 
na to, zda svítilo slunce, pršelo, nebo do-
konce oblohu už zdobil měsíc. Jednoduše 
ve zkratce. 

Děkujeme vám.

Švadlenky šily roušky ve dne v noci

Město Frýdlant n. O. podalo v září 2019 
žádost o dotaci do Integrovaného regio-
nálního operačního programu na projekt 
Dopravní terminál Frýdlant nad Ostravi-
cí. Informaci o schválení žádosti o dotaci 
a přidělení dotace jsme obdrželi dne 9. 4. 
2020. Mezitím jsme v únoru 2020 podepsali 
smlouvu o dílo s generálním zhotovitelem 
stavby firmou Strabag a.s., takže neprodle-
ně po schválení žádosti o dotaci jsme mohli 
předat staveniště a zahájit provádění díla. 
Nedošlo tedy k časovým prodlevám a vše 
na sebe navazuje.

Dle žádosti o dotaci by celkové způsobi-
lé výdaje projektu měly být cca 47 mil. Kč, 
předpokládaná výše dotace by měla být 
ve výši cca 42,3 mil. Kč. Dotace se vždy od-
víjí od skutečných nákladů po soutěži, které 
jsou ale nižší. To znamená, že město ušetří 
celkové výdaje a i celková dotace bude na-
konec nižší. Dotace bude vždy ve výši 90 % 
z celkových způsobilých výdajů. Předpoklá-
dané ukončení realizace projektu v únoru 
2022.

Dne 3. 3. 2020 proběhlo předání sta-
veniště. V termínu zahájení stavby byla 
upravena plocha v prostoru mezi objektem 
sklenářství a budovou vlakového nádraží 
a na tuto plochu bylo přemístěno autobu-
sové stanoviště. Následně byla sejmuta 
ornice v rozsahu stávajícího parčíku, bylo 
provedeno odfrézování povrchu stávajícího 
autobusového stanoviště. V průběhu prací 
byl proveden odkop pro vytvoření konstruk-
ce vozovky a nástupiště v místě budované-
ho autobusového nádraží. Probíhá výstav-
ba nové kanalizace pro zajištění odvodnění 
nově budovaných ploch.

Navržená stavba vyvolala nutnost pře-

kládky kabelů ČEZ a CETIN. V současné 
době probíhá realizace přeložek při nutné 
koordinaci prací s hlavním zhotovitelem 
stavby. 

I přes probíhající opatření proti korona-
virové pandemii v měsících březnu, dub-
nu a květnu je práce na stavbě plynulá. 
V nejbližší době po dokončení překládky 
dotčených inženýrských sítí bude pokra-
čovat provádění zemních prací, realizace 
konstrukčních vrstev vozovky, výstavba 
nástupišť a navazujících chodníků a veřej-
ného osvětlení v prostoru autobusového 
nádraží. Budou opravovány chodníky podél 
ulice Poštovní a v prostoru kolem nádražní 
budovy. Současně pokračují stavební práce 
na ploše v prostoru mezi bývalým sklenář-
stvím a výpravní budovou ČD, kde vznik-
nou parkovací plochy. Dojde k vybudování 
kanalizace pro zajištění odvodu vod včetně 
vybudování retenční nádrže s odlučovačem 
ropných látek v souladu s nastaveným har-
monogramem stavby.

Výstupy projektu jsou:
- 5 autobusových zastávek a 2 odstavná 

stání po autobusy
- 3 parkovací místa pro taxi
- 11 parkovacích míst typu K+R
- 85 parkovacích míst typu P+R 
- vybudované a rekonstruované chodníky 

v rámci terminálu
- vybudované a rekonstruované veřejné 

osvětlení v rámci terminálu
- realizace veřejné zeleně
- vybudovaný mobiliář typu autobusové 

přístřešky, lavičky, odpadkové koše apod.
- vybudovaný bezpečný přechod pro 

chodce přes ulici Poštovní v místě s vysokou 
intenzitou chodců

Nejkrásnější měsíc v roce, ve kterém nám 
konečně všechno krásně rozkvetlo a zazele-
nalo se, máme za sebou a nám školákům – 
dětem i učitelům – přinesl také jednu, pro nás 
zásadní změnu. Škola je od 25. května otevře-
ná a v omezeném režimu začínáme fungovat. 
Prostě a jednoduše si po malých krůčcích zase 
zvykáme, ale na poněkud jinou školu. Je v ní 
méně dětí, jsou rozděleny do menších skupin, 
které se nebudou do konce června měnit. Ne-
jsou s námi všichni kamarádi ze třídy, neučí 
nás všichni učitelé, ale vzájemně se podporu-
jeme, držíme si pěsti a nezapomínáme na dů-
sledné dodržování hygienických pravidel, aby-
chom byli zdraví a po prázdninách se mohli 
sejít v našem Zlatohradu úplně všichni. 

Zápis do 1. tříd probíhal letos na všech 
školách netradičně. Nejinak tomu bylo i v ZŠ 
Komenského.

U hlavních dveří do školy nestál veliký za-
jíc ani nás nevítaly paní učitelky nebo šašek, 
princezna a král s královnou. Na „Úplně po-
hádkový zápis“, který pro děti připravovaly 
paní učitelky 1. stupně, jsme letos museli za-
pomenout. O to více se budeme těšit na září 
nového školního roku, kdy nás pohádkové 

postavičky pravděpodobně navštíví.
Rodiče předškoláků zapisovali letos své 

děti formou on-line a výsledkem je 38 zapsa-
ných školáků, kteří se budou učit ve dvou prv-
ních třídách a my jim a jejich rodičům posíláme 
malý vzkaz:

Milí rodiče a milé děti, i přesto, že momen-
tálně žijeme v jakési zvláštní době, na příchod 

vašich dětí do naší školy se již nyní pečlivě 
připravujeme a velmi se na naše nejmenší 
školáčky těšíme. Jako každý rok, tak i letos 
otevřeme v září slabikáře, písanky i matemati-
ku s prvoukou a s chutí se pustíme do krásné 
školní práce. Na všechny školáky a jejich rodi-
če se těší váš Komeňák.

� www.zskomenskéhofno.cz

Komeňák v květnu aneb co je u nás novéhoSchválená dotace ve výši 42,3 mil. na stavbu 
„Dopravní terminál Frýdlant nad Ostravicí“

Z rozhodnutí obce Staré Hamry bude ve dnech 
22.�6.�–�3.�7.�2020 zdravotní středisko z technic-
kých důvodů (oprava elektroinstalace) uzavřeno.

Prosíme pacienty, aby si zajistili léky 

v dostatečném předstihu.
Akutní případy ošetří MUDr. Sýkorová 

po telefonické domluvě v ordinaci na Ostra-
vici – tel.: 558 682 451.

Informace praktického lékaře
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slovo starosty

Vážení�spoluobčané,
je tady červen, kdy se žáci a studenti po dlouhých měsících strávených 

ve školních lavicích těšívají na prázdniny. Tentokrát je to z důvodu korona-
viru trošku jinak. Od března se vyučovalo na dálku pomocí různých komu-
nikačních aplikací, ale hlavně si studenti vyzkoušeli, jak se umí vzdělávat při 
samostudiu. Velká zátěž a těžká zkouška to byla i pro rodiče dětí, které jsou 
ještě na základní škole, kdy si mohli nanečisto vyzkoušet roli učitele, byť jen 
ze svými dětmi. Začátkem června už většinou maturanti věděli, jak dopadli u zkoušky dospělosti, 
znali výsledky přijímacích zkoušek na vysoké školy a bezstarostně se těšili na blížící se prázdniny. 
Letos je to vše trošku posunuté, ale i tak věřím, že většina žáků a studentů bude se svými výsledky 
spokojená. 

Dne 14. května proběhlo další veřejné zasedání zastupitelstva, na kterém byly mimo jiné schvá-
leny smlouvy s občany na poskytnutí bezúročné kotlíkové půjčky, která slouží k předfinancování 
realizace výměny starých neekologických kotlů za nové zdroje vytápění. Na tyto půjčky získala obec 
dotaci ze Státního fondu životního prostředí. Jedním z důležitých bodů programu bylo také schválení 
vyhlášení konkurzu na ředitele mateřské školy Lhotka. Z konkurzu vyjde nový ředitel nebo ředitelka, 
která převezme vedení mateřské školy po stávající ředitelce paní Miroslavě Laníkové od 1. 1. 2021. 
Obecní zastupitelstvo naopak neschválilo odkup nemovitosti bývalého Hostince pod ořechem za na-
bídkovou cenu 2 100 000 Kč. 

S jarním sluníčkem a májovými dešti se probudila k životu příroda, zazelenaly se stromy a keře, 
ale hlavně nás začala přerůstat tráva. Chtěl bych poděkovat spoluobčanům, kteří při údržbě 
a zkrášlování okolí svých domovů pokosili i předzahrádky a obecní pozemky od komunikace podél 
svých plotů. Do konce května jsme měli na obci jen jednoho pracovníka, který má na starost nejen 
kosení trávy, ale údržbu veškerého obecního majetku a není v jeho silách vše zvládnout v potřeb-
ném čase. Jednáme s úřadem práce a věříme, že se nám podaří opět získat alespoň dva pracovníky 
na veřejně prospěšné práce. Tito pracovníci by byli financováni z dotace úřadem práce a jako každý 
rok by nám výrazně pomohli s údržbou veřejného prostranství a obecního majetku. 

V oblasti kulturního a společenského života nám letošní první polovina roku moc nevyšla, museli 
jsme zrušit několik akcí, na které jsme se těšili. Neuskutečnily se akce, jako je Ukliďme Česko – 
Ukliďme Lhotku, která se těšila čím dál větší oblibě, nebude ani tradiční dětský den, po kterém mělo 
vystoupit Divadlo Klauniky, byla zrušena i oblíbená akce Mikroregionu Frýdlantsko-Beskydy Bes-
kydské hry bez hranic, na kterou se těšili jak soutěžící, tak pravidelní fanoušci, kteří jsou každoročně 
lhoteckému družstvu oporou. Věřme, že se brzy vrátíme k normálnímu životu a budeme se opět 
společně scházet při naších oblíbených akcích. 

Na závěr bych chtěl poděkovat všem za zodpovědnost, se kterou jste v minulých dnech přistu-
povali k opatřením z důvodu koronaviru, za dodržování všech opatření a nařízení. Poděkování patří 
všem dobrovolníkům za jakoukoliv pomoc, kterou přispěli k zvládnutí nelehkých předešlých dnů. Žá-
kům a studentům přeji co nejlepší vysvědčení, bezstarostné prázdniny a vám všem hodně hezkých 
a slunečných dnů, dobrou náladu a hlavně pevné zdraví.  Zdeněk�Kubala,�starosta

krátce z obce

Upozornění�na�obecně�
závaznou�vyhlášku

Upozorňujeme, že v obci platí obecně závazná 
vyhláška O regulaci hlučných činností v obci, 
podle které je každý povinen zdržet se o nedě-
lích a státem uznaných dnech pracovního klidu 
po celý den veškerých prací spojených s uží-
váním zařízení a přístrojů způsobujících hluk. 
Porušení povinností stanovených touto obecně 
závaznou vyhláškou lze postihovat jako přestu-
pek. Proto vás žádáme, dodržujte tuto vyhlášku 
a dopřejte klidu o nedělích a svátcích svým sou-
sedům i návštěvníkům obce.  OÚ

Konkurs�na�ředitele/ku
Mateřské�školy�Lhotka

Starosta obce Lhotka vyhlašuje konkurz 
na ředitele Mateřské školy Lhotka, příspěv-
kové organizace, se sídlem Lhotka 111, 
739 47. Více informací najdete na obecních 
stránkách www.obec-lhotka.eu.

Termíny�svozu
Termíny svozu komunálního odpadu v červ-
nu: pondělí 15. 6. a 29. 6. 

Sběr�nebezpečného�odpadu
Nebezpečný odpad se bude sbírat v sobotu 
20. června od 10.00 do 12.00 hodin na sběr-
ném místě velkoobjemového odpadu u býva-
lého kravína. Odpad neodkládejte a osobně 
ho předejte pracovníku obecního úřadu. 
Mezi nebezpečné odpady patří:
Mazací a motorové oleje, olejové filtry, tone-
ry, použité obaly od postřiků a jiné chemiká-
lie, zbytky barev, laků a ředidel, autobaterie, 
prošlé a nepotřebné léky. 
ROZBITÉ ČI ROZEBRANÉ televizory, mo-
nitory, obrazovky, rádia, počítače, lednice, 
mrazničky, sporáky, pračky. 
!!!Nebudou�se�sbírat�pneumatiky!!!�� OÚ

Odpadové hospodářství
Biologicky rozložitelný odpad rostlinného 

původu, velkoobjemový, elektroodpad a karto-
nový papír můžete odevzdávat vždy v sobotu 
od 10.00� do� 12.00� hodin na sběrném místě 
u bývalého kravína, případně po tel. domluvě 
v pracovní době obecního úřadu. Neodkládejte 
odpad v okolí sběrného místa mimo provozní 
dobu, a to ani biologicky rozložitelný odpad, kte-
rý přijde do uzamčeného prostoru. Nevhazujte 
trávu a zbytky rostlin přes plot. Mimo provozní 
dobu můžete odkládat pouze větve z ořezu stro-
mů a keřů na vyznačené místo.  OÚ

Když se počátkem března letošního roku 
začalo v českých médiích více psát a mluvit 
o nákaze koronavirem, který způsobuje nemoc 
COVID-19, nikdo netušil, jak rozsáhlá opatření 
k zastavení jeho šíření budou muset být přijata. 

Jedním z opatření, které se dotklo především 
studentů, žáků, jejich zákonných zástupců a za-
městnanců škol, bylo „uzavření škol“ od 11. 3. 
2020. Školy postupně následovala i předškolní 
zařízení. V naší mateřské škole se děti spolu 
nepotkaly téměř 10 týdnů – od 18. 3. do 22. 5. 
Jiné to bylo u pedagogů i správních zaměstnan-
ců. Zatímco pedagogové třídili a uspořádali po-
můcky v kabinetu, vytvářeli sborníky pomůcek 

k tematickým celkům vzdělávacích plánů, ino-
vovali tematické plány, připravovali, realizovali 
a instalovali vnitřní i vnější výzdobu školy, zajiš-
ťovali potřebné pomůcky a materiál pro znovu-
otevření mateřské školy a v neposlední řadě se 
vzdělávali formou samostudia, správní zaměst-
nance čekal komplexní úklid všech prostor včet-
ně sklepních, ale i zahradních, kde došlo také 
na renovaci a obnovu ochrannými nátěry. Ješ-
tě před závěrečnou dezinfekcí jsme velmi rádi 
přijali nabídku jednoho z rodičů na bezplatnou 
ionizaci ozónem všech vnitřních prostor školy. 
Máme vše připraveno, v pondělí 25. května opět 
otevíráme!  Miroslava�Laníková,�ředitelka

Letos v červnu to budou tři roky, co se finišo-
valo s přípravou srazu Lhot a Lehot v naší Lhotce 
pod Ondřejníkem. Jednou z připravovaných aktivit 
byl výšlap Lhoťanů a Lhoťanek na vrchol Ondřej-
níka. V té době byl ještě Ondřejník z větší části 
zalesněný. Jeho vrchol byl ukrytý mezi stromy, 
označený nivelačním bodem a dřevěnou cedulkou 
s údajem o nadmořské výšce. Občas tam někdo 
zabloudil a vrchol Ondřejníka jen tak, víceméně 
bez povšimnutí, prošel. Aby byl výlet na vrchol 
zajímavější, vyrobil mě, panáčka, lhotecký staros-
ta z březového dřeva a za pomoci pár nadšenců 
mě společně umístili na vrchol Ondřejníka – a tak 
jsem se narodil. Vedle mě, březového Lhotkoše, 
byla na vzrostlý smrk připevněna dřevěná schrán-
ka s pamětní listinou, do které se turisticky zdatní 
Lhoťané zapisovali. Během srazu jich vystoupalo 
na vrchol Ondřejníka několik desítek z 19 Lhot, 
Lhotek i Lehot. Schránka slouží dál, v současné 
době je v ní umístěn 4. zápisník s mnoha krásnými 
vzkazy, obrázky, postřehy, pocity či vzpomínkami 
těch, kteří v uplynulých třech letech ať jednou, či 
opakovaně dosáhli vrcholu Ondřejníka. Pamětní 
listina i vzkazovníky 1–3 jsou uloženy na obec-
ním úřadě ve Lhotce. Bohužel ani Ondřejníku se 
nevyhnula kůrovcová kalamita. Já, Lhotkoš, již 
nesedím pod vzrostlým smrkem, ale díky citlivému 
přístupu lesáků pod větším pařezem, na kterém 
zůstala i schránka na zápisníky. Většina smrko-
vého lesa zmizela, ale smutek ze ztráty krásných 
smrků vystřídal úžas z nově odkrytých nádherných 

jubilea

V měsíci červnu oslaví svá významná životní 
jubilea a dali ke zveřejnění souhlas:

Ladislav�Cabák�-�60�let
Tomáš�Sobek�-�50�let

Oslavencům přejeme všechno nejlepší, 
hodně dalších pěkně prožitých let. 

Pevné zdraví, spokojenost, 
životní elán a pohodu.

Tři roky březového „Lhotkoše“ na vrcholu Ondřejníka

Před půlstoletím – 2. 6. 1970 – opustil své 
celoživotní dílo – lašské písně a tance, ale i svět 
lhotecký občan a dlouholetý řídící učitel zdejší 
obecné školy – Vincenc Socha. Opustil ale také 
svůj národopisný soubor Pilky, který v roce 1936 
s téměř padesáti lhoteckými, zejména mladší-
mi, milovníky folkloru založil. Původně chtěl se 
souborem zachovávat místní lidové zvyky, jako 
jsou dožínky, kácení máje, poutě a krmaše, ve-
likonoční a vánoční koledy i svatební zvyky. Ale 
díky jeho úsilí a zájmu členů souboru se skupina 
nadšenců rozrostla o vlastní cimbálovou muziku 
a více než třicet let si udržela vysokou umělec-
kou úroveň. Zejména po válce se činnost zin-
tenzivnila natolik, že v roce 1949 získal soubor 
i státní podporu na vybavení novými kroji pro 
všechny členy. S pilně nacvičovanými novými 
programovými pásmy, která vycházela zejména 
z lašských písní, tanců i obyčejů, bavil soubor 
každoročně tisíce diváků nejen na Moravě, ale 
i v Čechách a na Slovensku. Například v roce 
1952 měly Pilky dvacet vystoupení, zúčastnily se 
tří soutěží a tří nahrávek v ostravském rozhlase. 
Vážné onemocnění uměleckého vedoucího Vin-
cence Sochy a nenalezení nikoho, kdo by sou-
bor vedl, mělo v roce 1968 za následek rozpad 
souboru na téměř třicet let. Obec Lhotka však 
na svoji nejvýznamnější osobnost nezapomněla 
a k uctění památky pětadvaceti let od Sochova 
úmrtí uspořádala v roce 1995 národopisnou slav-
nost. Tento rok byl nejenom zahájením dnes již 
tradičních „Sochovek“, ale také rokem znovuzro-
zení Pilek. Na slavnosti poprvé po velké přestáv-
ce znovu nazkoušelo nový program a vystoupilo 

s ním šest zpěvaček, a dokonce osm tanečních 
párů. Od toho roku s novou uměleckou vedoucí 
Věrou Šimkovou a později Janou Foldynovou 
soubor opět každoročně vystupuje na Socho-
vých a jiných slavnostech i vánočních koncertech 
už dalších pětadvacet let. Za to čtvrtstoletí se lec-
cos změnilo, vznikly a oblibu si získaly i nové hu-
dební žánry. Ale ani folklor se neztratil, a i když 
v rozhlase a televizi již vystupují zejména profe-
sionální soubory, Pilky mají své příznivce nejen 
v domácí Lhotce, ale i v celém regionu dodnes. 
V letošním roce však Pilkám – stejně jako ostat-
ním kulturním, divadelním i pěveckým soubo-
rům – do přípravy, zkoušek i prvních vystoupení 
vstoupila koronavirová pandemie. První březno-
vé zkoušky se tak staly na dva měsíce i zkouška-
mi posledními. A nad každoročním vyvrcholením 
folklorního roku, kterým je konání lhoteckých 
Sochových národopisných slavností, se z důvo-
du stále platných hygienických omezení vznáší 
velký otazník. Nejenom Pilkařům je líto, že je to 
právě v roce padesátileté vzpomínky odchodu 
zakladatele souboru – Vincence Sochy. Při té 
příležitosti je třeba opět připomenout, že většina 
členů souboru má již přes sedmdesát let a je 
nejvyšší čas ho doplnit a obměnit novými – nejlé-
pe bývalými, ale i současnými členkami a členy 
z okolních mladších souborů, kteří by v šlépějích 
těch starších i v dalších letech pokračovali. Urči-
tě by nikdo ve Lhotce nechtěl, aby další ročníky 
lhoteckých „Sochovek“ byly bez souboru, který 
právě Vincenc Socha Lhotce i lašskému folkloru 
spolu s řadou písní a tanců před padesáti lety 
odkázal.  Pavel�Pasek

Padesátiletý odkaz Vincence Sochy folkloru a Pilkám

Připomínáme splatnost místních poplatků:
Místní�poplatky�můžete�platit�hotově�na�po-

kladně�OÚ�a�taktéž�bankovním�převodem,�pro�
letošní�rok�se�výše�poplatků�nemění.

č.�účtu�1690539349/0800
PES – V.S. 1341, k tomuto čtyřčíslí připojit 

číslo vašeho domu, do sdělení pro příjemce 
napsat vaše jméno – 80 Kč. Za každého další-
ho psa přihlášeného na tutéž osobu – 140 Kč. 
Poplatek zaplatit do 31.�3.�daného�roku�–�ne-
evidujeme�dosud�platbu�za�17�psů�a�nebylo�
dodáno�34�čísel�čipů�nebo�tetování.

ODPADY R. O. – V.S. vaše číslo chaty nebo 
domu, za toto číslo připojit číslici 6, do sděle-
ní pro příjemce napsat vaše jméno – 500 Kč 
(250 Kč u vybraných rekreačních objektů se 
špatnou dostupností pro vývoz TKO). Dle 
směrnice umístěné na http://www.obec-lhotka.
eu/obecni-vyhlasky/. Vyhláška 1/2012 čl. 6. 
Poplatek zaplatit do 31.�5.�daného�roku.

ODPADY T. P. – V.S. vaše číslo domu 
za toto číslo připojit číslici 7, do sdělení pro pří-
jemce napsat vaše jméno – 500 Kč za osobu. 
Poplatek zaplatit do 31.�5.�daného�roku.

Splatnost místních poplatků

Znovuotevření Mateřské školy Lhotka 25. května

V druhé polovině května byly zahájeny prá-
ce na výstavbě dětského hřiště na sportovišti 
Kuřín. Stavbu provádí firma Sport Club s.r.o., 
která vyšla vítězně z výběrového řízení s nabíd-
kovou cenou 410 553 Kč vč. DPH. Tato částka 
bude ze 70 % hrazena z dotace MMR progra-
mu Podpora rozvoje regionu 2019+, o kterou 

jsme žádali v minulém roce. Hřiště bude sloužit 
všem věkovým kategoriím od nejmenších až 
po seniory, kdy jeho součástí budou pružinová 
houpadla pro nejmenší, opičí dráha pro starší 
děti, workoutová sestava pro ty nejzdatnější 
a workoutové posilovací stroje, které mohou 
využít k protažení i senioři. 

Posilovací hřiště na sportovišti

Upozorňujeme občany, aby ukládali na sběr-
ných místech v obci pouze vytříděný odpad 
do jednotlivých nádob podle druhu odpadů. Po-
kud nevíte, co do které nádoby patří, stačí si to 
na nich přečíst. Neodkládejte u nádob taktéž od-
pad, který se do nich nevejde. K tomu je určené 
sběrné místo u budovy bývalého kravína, které je 
otevřeno vždy v sobotu od 10.00 do 12.00 hodin. 

Do nádob na použité jedlé oleje odkládejte 
pouze oleje a tuky v pevně uzavřených PET 

láhvích. Tyto nádoby neslouží pro odkládání 
starých zavařenin a zbytků potravin. Pokud je 
nádoba na sběr textilu plná, neodkládejte ho 
mimo ni. Vlivem počasí se textil znehodnotí 
a skončí v komunálním odpadu. Vezměte si 
pytle s textilem zpět domů a odevzdejte ho, až 
bude nádoba vyvezená, případně jej můžete 
odevzdat v garáží obecního úřadu. Nepřidě-
lávejte práci obecním zaměstnancům, kteří to 
musí po vás třídit.  OÚ

Upozornění občanům

výhledů na Beskydy a celé okolí Ondřejníka. Dřív 
opomíjený vrchol Ondřejníka se stal velmi lákavým 
pro mnoho turistů, kteří si chtějí tuto úchvatnou 
podívanou užít, než vrchol opět zaroste stromy. 
Nevymýšlím si? Koukněte se na facebook a na-
jdete tam desítky, spíše stovky krásných fotografií 
se mnou, Lhotkošem. Stal jsem se Ondřejnickou 
celebritou, internetem kolují mé fotky – Lhotkoš 
za svítání, při západu slunce, za poledne, ráno, 
večer, s dětmi, se psy, s celými rodinami, skupi-
nami turistů, s lhoteckým starostou i jeho robou, 

za slunečného počasí, za deště, ve větru, se sně-
hem, s pomlázkou, s novoročním přáním, nahatý, 
oblečený a v současné době samozřejmě nosím 
roušku. Když se nudím, vymýšlím odznáčky, ne-
pravidelně, chaoticky, tematicky, nesystematicky, 
prostě někdy jsou a někdy ne. Já, Lhotkoš, děkuji 
všem návštěvníkům ondřejnického vrcholu, že mě 
nerozebrali či jinak neponičili, a díky asistované re-
generaci se těším na mnoho krásných společných 
ondřejnických chvil s vámi všemi. 

 Lhotkoš�z�Ondřejníka

„My holky“ máme ve Lhotce prima partu. 
Scházíme se pravidelně na cvičení v mateřské 
škole a při různých příležitostech – to se domlu-
víme, třeba někam vyjedeme, často se tematic-
ky vymódíme, taky si zazpíváme, něco odcvičí-
me i nacvičíme a pak zažijeme kupu legrace. 
A najednou se vším konec! Zůstaly jsme uzavře-
né doma bez možnosti cvičení. Sice nám nikdo 
nebránil doma cvičit, ale znáte to. Jak se má člo-
věk sám motivovat? Chyběl ten společný duch 
a co si budeme nalhávat, i možnost si u cvičení 
povykládat. A začaly jsme se také trochu obávat 
těch předpovědí o přibývajících kilech. Naši cvi-
čitelku Ivanku i nás ta situace dost trápila. Nej-

prve jsme na WhatsAppu vytvořili skupinu o 18 
lidech a psaly si informace, kdo jaké šije roušky, 
předávaly zkušenosti, fotily jsme různé výtvory 
a úspěchy v pečení, a hlavně se podporovaly 
v této všem neznámé situaci. Cvičení nám ale 
stále víc chybělo. Jak využít ještě líp moderní 
technologie, které by měly lidi přibližovat? No, 
samy bychom to asi nevyřešily. Naštěstí máme 
šikovné potomky. Kluci Filip, Janek a další pře-
mýšleli, zkoušeli a s jejich pomocí jsme dali 
do provozu program, který nás prostřednictvím 
Gmailu propojil videochatem a my jsme mohly 
začít cvičit. Problém, že se nás mohlo najednou 
propojit míň, jsme vyřešily tak, že jsme se rozdě-
lily do dvou skupin a každá cvičila v jiný den dva-
krát týdně. Úderem sedmé hodiny jsme se spo-
jily, pozdravily a pak jsme sledovaly naši Ivanku, 
která nám doma předcvičovala a my cvičily s ní. 
Chyběla sice atmosféra tělocvičny, ale aspoň 
jsme si zacvičily a udržovaly kontakt i kondici. 
Ivanka navíc ještě vymyslela cvičení s malými 
dětmi, s většími dětmi a také s partnery. Všichni 
se rádi připojili a byla u toho ještě legrace. Tak 
jsme koronavirus přelstily a Ivance za to patří 
velký dík od nás všech. Zatím nám chybí ta pri-
ma atmosféra společného cvičení a už se moc 
těšíme na to, jak se všechny sejdeme, oslavíme 
to a společně si potýráme těla a pak si úplně 
normálně „pokecáme“.  Eva�Hudečková

Mobilní rozhlas
Zaregistrujte své telefonní číslo a mailovou 
adresu v Mobilním rozhlase obce Lhotka 
na adrese https://obec-lhotka.mobilniroz-
hlas.cz/ a budete dostávat do e-mailu pravi-
delné informace z dění v obci. Krizové a nej-
důležitější informace dostanete sms zprávou 
i na staré mobilní telefony. 
Přihlásit se můžete taktéž přes mobilní apli-
kaci�https://zlepsemecesko.cz/
Nezapomeňte�zaregistrovat�mailovou�adresu!
Registraci,�stažení�aplikace�i�příjem�veš-
kerých�zpráv�máte�ZDARMA.

Na virus jsme vyzrály
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Jedná se o umístění lanových svodidel 
na silnici I/56 začínající za městem Frýdek-
-Místek a končící mimoúrovňovou křižovatkou 
se silnicí II/483 ve Frýdlantě nad Ostravicí 
z důvodu oddělení protisměrných jízdních pru-
hů a zvýšení bezpečnosti silničního provozu. 
Součástí je úprava vodorovného a svislého do-
pravního značení v celé délce řešeného úseku 
a zejména úprava organizace dopravy v mís-
tech dvou stávajících křižovatek na území obce 
Baška s místními komunikacemi. Ve smyslu 
technických standardů nelze stávající úpravu 
v nárožích křižovatek definovat jako připojovací 

nebo odbočovací s ohledem na jejich nedosta-
tečnou délku a šířku.

Úprava se bude týkat snížení přímých jízd-
ních pruhů tak, aby bylo odbočování vozidel 
ze silnice I/56 usměrněno na jízdu s minimál-
ním množstvím kolizních bodů, zejména bylo 
zamezeno odbočování vozidel přes dva jízdní 
pruhy, případně bylo zamezeno jejich přejezdu 
napříč křižovatkou přes čtyři jízdní pruhy na sil-
nici I/56. Dle informace ŘSD by se úpravy měly 
realizovat nejdříve v první polovině roku 2021. 

� �Karla�Bernátková,�
� odbor�organizační�a�správní

Základní sazba místního poplatku za pro-
voz systému shromažďování, sběru, přepravy, 
třídění, využívání a odstraňování komunálních 
odpadů dle Obecně závazné vyhlášky č.7/2019 
je 650 Kč na osobu a rok. Poplatek se platí jed-
norázově, nejpozději do 30. června příslušného 
kalendářního roku. Můžete jej uhradit osobně 
na pokladně obecního úřadu v hotovosti nebo 
kartou prostřednictvím platebního terminálu.

Jestliže vám nevyhovuje doba úředních hodin 
a nemáte čas se dostavit osobně, lze poplatek 
uhradit převodem na účet č. 1682044389/0800. 
Na svůj osobní variabilní symbol se můžete 

dotázat telefonicky na čísle 558 445 212 nebo 
mailem: v.kvicalova@baska.cz. 

Povinnost platit poplatek za odpady je pro 
všechny občany s trvalým pobytem v obci 
Baška, včetně občanů, kteří mají trvalý pobyt 
na ohlašovně – tj. na obecním úřadě.

Občan, který splňuje podmínky dle obecně 
závazné vyhlášky 7/2019 pro osvobození od po-
platku, musí tuto skutečnost doložit nejpozději 
do 30. 6. daného roku. Jestliže vznikne nárok 
na osvobození během roku, je potřeba toto do-
ložit nejpozději do 15 dnů od vzniku skutečnosti 
pro osvobození od poplatku. Stejná lhůta pro 
ohlášení je také u zániku nároku na osvobození.

Není-li splněna ohlašovací povinnost týka-
jící se skutečností rozhodných pro vznik náro-
ku na osvobození od poplatku ve lhůtě, nárok 
poplatníka na osvobození od poplatku na daný 
kalendářní rok zaniká.

Nebudou-li poplatky poplatníkem zaplaceny 
včas, může je obec, jako správce poplatku, na-
výšit až na trojnásobek.

� Viera�Kvičalová,�pokladní�OÚ�Baška

Stanovení místní úpravy provozu na Silnice
I/56 v úseku Baška – Frýdlant nad Ostravicí

Vizualizace změny řešení mimoúrovňové křižovatky v Hodoňovicích a Kunčičkách u Bašky

Poplatek za odpady za kalendářní rok 2020

V loňském roce se podařilo udělat zásadní 
pokrok při rekonstrukci cesty k pískovně. To, co 
jsem označil koncem roku 2018 za nesplněný 
cíl, se nakonec přece jen daří. Ze zanedbané, 
rozbité a zarostlé cesty se opět stává příjemná 
procházková trasa s krásnými výhledy do okolí. 

Na přelomu zimy a jara roku 2019 došlo 
k realizaci první etapy úprav komunikace a je-
jího okolí. V úseku od jízdárny po křižovatku 
u vrby byla provedena kompletní úprava pásu 
zeleně vpravo od cesty, v úseku od křižovatky 
u vrby po pískovnu oboustranně.

V terénu byly nejdřív vyznačeny perspektivní 
solitérní stromy a ostatní životaschopné dřeviny, 
které v nejbližších letech budou tvořit kostru ze-
leného pásu – např. dlouhověké duby, krátkově-
ké jabloně, slivoně, plané třešně atd. Dočasně 
byly ponechány i mladé perspektivní dřeviny, 
bohužel nevhodně umístěné (v kraji cesty, upro-
střed příkopu apod.). Odstraněny byly veškeré 
přestárlé, nemocné a poškozené dřeviny, sou-
běžně byly zmlazeny stávající přestárlé keřové 
porosty. Následně byl pročištěn příkop podél 
komunikace, aby nedocházelo k opětovnému 
vymílání komunikace přívalovými srážkami. 

Změna byla razantní a někomu se zdála až pří-
liš radikální i s ohledem na využitelnost prostoru 
drobnou zvěří apod. Již po roce se ale ukazuje, 
že tak, jak jsme předpokládali, začínají obrůstat 
vykácené stromy a keře a začínají tvořit přirozený 
porost, který bude sloužit ptákům a drobné zvěři.

Na kácení a probírky navázala ještě v jar-
ních měsících roku 2019 výsadba stromů, které 
většinou doplnily stávající dřeviny. Celkem bylo 
vysázeno 31 listnatých stromů (lípa, buk, ja-
vor, jasan, habr, třešeň ptačí), a to především 
ve spodní části – v úseku od jízdárny po pravé 
straně cesty. 

V průběhu roku 2019 bylo průběžně udržo-
váno okolí cesty, provedlo se pročištění příkopu, 
opraven byl nefunkční propustek na pole.

Na začátku roku 2020 proběhla další etapa – 
vyčištění levé strany cesty od jízdárny po křižovat-
ku u vrby. Část porostů byla odstraněna energetiky 
v souvislosti se zásahy v ochranném pásmu VVN.

Pro provádění dalších výsadeb byl vypracován 
návrh, který upřesňuje konkrétní umístění nových 
stromů. Předpokládá se, že další výsadby budou 

realizovány z velké části jako náhradní výsadby 
určované obcí za pokácené stromy. Prvních šest 
stromů bylo již vysazeno na jaře roku 2020. Cel-
kem se počítá s výsadbou cca 60 stromů (duby, 
habry, lípy, javory, břízy, jeřáby, třešně, hrušně, 
švestky, jabloně). Hlavní prostor pro výsadby je 
oboustranně kolem cesty od křižovatky u vrby 
po pískovnu a pak letos vyčištěný prostor vlevo 
od cesty kolem jízdárny (na této straně nebudou 
vysazovány javory, jejichž semenáčky jsou jedo-
vaté pro koně). Vysazovány jsou a budou pouze 
vzrostlé stromy – vysokokmeny, které nebrání 
průjezdnosti zemědělskou technikou a nejsou 
tak následně poškozovány. 

Nové aleje i s břehovými porosty vytvoří 
významný krajinotvorný prvek. Cílem je vznik 
nové dominanty – různodruhové aleje s duby 
jako kosterním taxonem a s výrazným podílem 
medonosných a ovocných dřevin.

Právě v tomto období je mezi lány žluté řepky 
zřejmá krásná křivka cesty, která daleko více 
než dříve láká k procházkám. Spodní patro se 
již vytváří samovolně z výmladků stávajících dře-
vin, původního přestárlého porostu myrobalánu, 
náletů a stane se brzy opět útočištěm drobné 
zvěře. V místech, kde samovolná obnova nebu-
de možná, bude případně keřové patro doplně-
no. Cílem ale je, aby se část spodního patra ob-
novila, ale část ploch pod stromořadím se bude 
udržovat tak, aby celá cesta opět nezarostla, 
a hlavně byly zachované výhledy na okolí.

Součástí úprav bude ještě úprava povrchu 
komunikace, pročištění příkopů, aby stékající 
voda neničila povrch cesty, doplnění 2–3 la-
viček (jedna lavička – „Vaškova vyhlídka“ již 
byla nainstalována). A k naplnění naučné, vý-
chovné, vzdělávací a poznávací funkce budou 
na závěr doplněny informační tabule a popis-
ky jednotlivých druhů stromů a keřů s uvede-
ním druhů dřevin, jejich významu pro člověka 
a také s upozorněním na druhy ptáků, drobné 
zvěře aj., které se zde mohou vyskytovat.

Provedené úpravy budou ale vyžadovat sou-
stavnou péči – potlačování plevelných dřevin, 
naopak ponechání vybraných skupin přirozeně 
se zmlazujícího keřového patra, udržování trav-
natých ploch, čištění příkopu atd. U vysazených 
stromů je třeba provádět pravidelnou následnou 

péči – kontrola úvazků, v pří-
padě potřeby oprava kotvení, 
výchovný řez, pletí závla-
hové mísy, zálivka v období 
sucha, pravidelné přihnojo-
vání, ochrana proti škůdcům 
a chorobám.

Dalším cílem, plánem je 
propojení této komunikace 
s pískovnou, která je v majet-
ku obce, a případně i zokru-
hování zprovoznění cesty dále 
kolem posedu až ke hřbitovu. 
� Libor�Vavřík,�
komise�životního�prostředí

Příroda je v plném rozpuku a prožívá největší 
obnovu života z celého roku. Vše je svěže ze-
lené, čerstvě vyrašené a kvetoucí. Tok ptáků 
(námluvy) se projevuje intenzivním zpěvem. Pří-
jemné počasí a obzvláště dnešní nelehké časy 
přímo vyzývají k procházkám v přírodě. Ale měj-
me prosím na paměti, že červen je stále čas kla-
dení (rození) mláďat nejen zvěře (srnčí, zaječí, 
divočáků), ale i ostatních drobných savců a ne-
spočetných druhů ptáků a ostatních zvířat. Je 
to čas rodičovské péče zvířat o nové 
potomstvo, které ve volné přírodě po-
třebuje nejvyšší péči a ochranu.

Červen byl vyhlášen měsícem my-
slivosti již v roce 1959. Od té doby 
se změnilo mnohé, ale bohaté tra-
dice a hlavní úkol myslivce v krajině 
zůstaly nezměněny. Mimochodem, 
věděli jste, že myslivost je od roku 
2012 zapsána na Seznamu nehmot-
ného kulturního dědictví ČR? Dovolte 
mi proto ve zkratce připomenout, co 
vlastně ta naše myslivost obnáší.

Je to složitá hospodářská činnost 
vykonávaná v naší přírodě a její sou-
částí je mnoho povinností a práv s ní 
souvisejících. Musí myslet na přírodu 
jako na ekologický celek s mnoha 
provázanými vazbami a utvářet rov-
nováhu v naší krajině. Nejde tedy 
jen o rovnováhu mezi zvěří, ale pře-
devším o rovnováhu mezi krajinou 
a všemi živými tvory v ní žijícími. Je 
to úsilí o zachování přírody a krajiny, 
ochranu biotopů a tím i zvěře a ostat-
ních zvířat (protože bez vhodného 
prostředí, kde zvěř najde klid, potravu 
a úkryt se jí dařit nebude a bude spíše 
strádat). Součástí myslivosti je mnoho 
tradic a zvyků, od vzdání pocty ulove-
né zvěři, myslivecké mluvy, troubení, 

sokolnictví, myslivecké kynologie, chovu zvěře, 
obornictví po bažantnictví a další. Je to vskut-
ku mnohovrstevnatá a rozmanitá činnost, která 
se zdaleka nevyčerpává jen samotným lovem. 
I když ten je pro zachování rovnováhy v přírodě 
neméně důležitý jako samotná její ochrana.

A co je naším úkolem v přírodě v tomto 
období? Především se snažíme dbát na klid 
v honitbě, aby měly samice možnost nerušeně 
pečovat o svá mláďata a chránit mláďata při 

senosečích (kosení luk a travnatých ploch).
A co můžete udělat pro přírodu v tomto krás-

ném období vy? Dovolím si zopakovat naše do-
poručení a prosbu z minulého příspěvku:

1) Především na loukách, polích a v lese se 
chovat tiše, nevyvářet nadměrný hluk, který ne-
dovolí zvířatům setrvat v klidu na jednom místě.

2) Vždy své čtyřnohé miláčky mít pod do-
zorem a pokud možno na vodítku (nenechat je 
volně a nekontrolovaně). Zejména samice po-

třebují klid na výchovu svých mláďat, 
protože i letmé prohnání psem nebo 
vyhnání z jejich úkrytu je pro ně v tom-
to období dvojnásob stresující!

3) Bohužel se stále setkáváme se 
snahou „zachránit“ mláďata volně ži-
jících zvířat. Důrazně proto prosíme, 
nesahejte ani neodnášejte mláďata 
z jejich místa, pokud jim nehrozí bez-
prostřední ohrožení života (např. auto-
mobilem nebo traktorem). Srny i zaječi-
ce zanechávají svá narozená mláďata 
zdánlivě opuštěná. Je to jejich přirozený 
způsob ochrany mláďat, který se vyvíjel 
po tisíce let. Matka mládě porodí, nakojí 
a odejde pryč, aby na místě zanechala 
co nejméně pachu, který by mohl přilá-
kat predátory. Pravidelně mládě chodí 
kontrolovat a kojit. Nebojte se o ně!

A jak se zachovat, pokud takové 
„opuštěné“ mládě najdete? Pomalu 
odejděte pryč, na mládě nesahejte 
ani nehlaďte. Takové pohlazení by 
na mláděti zanechalo lidský pach, 
kvůli kterému by matka své mládě 
instinktivně opustila… 

Děkujeme všem, že nám pomá-
háte chránit přírodu a vychutnávat si 
její krásy.

 Za�myslivecký�spolek�Baška�
� Iveta�Dočkalová

Úprava cesty k pískovně

Červen – Měsíc myslivosti, ale i mláďat

Řepka olejná je v RenoFarmě Beskyd a.s. 
mnoho let nedílnou součástí osevních postupů 
především pro svoje půdu zlepšující vlastnos-
ti, neboť většina organické hmoty rostliny zů-
stává na poli. Bohatý kořenový systém řepky 
provzdušňuje půdu a obohacuje ji o dusík. 
Díky dlouhému vegetačnímu období chrání 
půdu před odparem vody. Nákladově se jedná 
o náročnou plodinu vyžadující neustálou péči 
a ochranu před škůdci, v našich podmínkách 
s nejistým výsledkem výnosu, přesto její pozi-
tiva převažují. 

Plochy, na kterých řepku pěstujeme, se 
za celou RenoFarmu Beskyd a.s. zmenšují 
a jsou nahrazovány méně náročným jetelem 
nachovým. Výměra řepky v katastru Bašky je 
v roce 2020 82,6 ha a na rok 2021 plánujeme 
pouze 40,7 ha a jetele 47,15 ha. Výměra plodin 
v jednotlivých katastrech se mění dle osevního 

 Foto:�Lukáš�Valerián

Jak je to s řepkou v Bašce

postupu, takže se s většími plochami zase se-
tkáme za 5 let.

Věřím, že nebýt aféry s biosložkou do paliv, 
tak je pohled veřejnosti na řepku zcela odlišný. 

Olej, který nám řepka dává, byl, je a bude pře-
devším surovinou pro potravinářský průmysl. 

� Zbyněk�Kozub,�
� ředitel�RenoFarma�Beskyd,�a.s.�
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jubilea

Červen je měsícem narozeninových 
oslav našich jubilantů:

paní�Mária�Kropová�–�75�let,
paní�Pavla�Kochová�–�75�let,
pan�Jiří�Ferenčík�–�60�let,
pan�Aleš�Valiga�–�55�let,

paní�Ludmila�Pospíšilová�–�55�let.
Vážení oslavenci, přejeme vám spoustu 
dalších krásných let plných štěstí, zdraví 
a samozřejmě i životní pohody a elánu.

Pržno projedná změnu 
územního plánu

Naše obec se chystá na změnu č. 2 územ-
ního plánu Pržno. Veřejné projednání návrhu 
změny se bude konat ve středu 24. června 
v 17 hodin v zasedacím sále Občanského cen-
tra. Přítomen bude projektant, který zájemcům 
vysvětlí změny a důvody k nim. Nejpozději 
do sedmi dnů ode dne konání veřejného pro-
jednání, tedy do 1. 7. 2020, může každý uplat-
nit své připomínky a dotčené osoby námitky, 
ve kterých musí uvést odůvodnění, údaje podle 
katastru nemovitostí dokladující dotčená práva, 
a především vymezit území dotčené námitkou.

Senior taxi je po pauze v provozu
Lidé dříve narození se od 1. června opět 

mohou spolehnout na výpomoc Senior Taxi. 
Služba bude provozována za zvýšených hy-
gienických standardů. 

Nebývá zvykem, že děti a žáci nastupu-
jí do školy dvakrát. V letošním školním roce 
tomu tak bylo, a to kvůli coronavirové pan-
demii. V pondělí 25. května se otevřela škola 
i školka v naší obci. Docházka sice není po-
vinná, přesto přišla většina dětí. Organizace 
dne i režim při hygieně a stravování musely 
být přizpůsobeny podmínkám školy, ale i tak 
lze říci, že jsme vše zvládli na jedničku. 

Všechny děti jsou perfektně poučeny 
o chování a dodržují pevně stanovená pravi-
dla. A co se dělo ve škole při jejím uzavření? 
Udělalo se spousta potřebné práce, proběh-
la komplexní výmalba školní družiny, úklid 
půdy, sklepních prostor, důkladná dezinfekce 
celé školy, školky, školní jídelny i školní druži-
ny, byla provedena velká elektrorevize s na-
montováním nových osoušečů rukou na WC 
v ZŠ a zásobníků na papírové utěrky. Správní 
zaměstnanci vyčistili školní zahradu na mís-
tech, kde se nedostanou stroje, a vytřídili 
nepotřebný mobiliář. Rovněž proběhl zápis 
do 1. ročníku ZŠ, sice jinak než obvykle, ale 

Nezapomeňte na platbu 
místních poplatků

Obec v době koronavirové pandemie vyšla 
vstříc občanům a umožnila jim platbu poplatku 
za komunální odpad a psa bezhotovostně, a to 
na účet obce 23628781/0100, variabilní symbol 
číslo domu. Výše poplatku za odpady činí 660 
korun za osobu na rok. Výše poplatku za psa je 
120 korun za prvního psa a 200 korun za druhé-
ho a každého dalšího psa. 

Vzhledem k tomu, že skončil nouzový stav, 
mohou si lidé nálepku na popelnici vyzvednout 
na obecním úřadě. A kdo dosud nezaplatil, měl 
by tak učinit co možná nejdříve.

U chat je výše poplatku stanovena na 720 ko-
run za objekt. Chataři mohli provést platby rov-
něž bezhotovostně na účet obce a jako variabil-
ní symbol uvést číslo chaty. Sadu pytlů si všichni 
zájemci mohou vyzvednout na obecním úřadě.

Již skoro rok máme obecní systém na sběr 
zahradního odpadu (BRKO) rozšířen o možnost 
odkládat odpad do velkoobjemových kontejnerů 
rozmístěných po obci. Zájem je obrovský. Nutno 
podotknout, že tento ne zcela běžný servis ne-
stojí málo peněz. Velká škoda ale je, že zcela 
zbytečně stojí mnohem více, než by musel. 

Na všech kontejnerech je uvedeno, že jsou 
BRKO kontejnery určeny na drobný zelený od-
pad ze zahrad (tráva, listí, větvičky a drobná ze-
leň). Ten je samozřejmě dobře skladný, vejde se 
jej hodně a jeho likvidace stojí na kompostárně 
polovinu toho, co větve, stromy, pařezy a keře. 

Bohužel tuto informaci někteří lidé nerespek-
tují a odkládají zde velké a rozměrné větve. Tím 
kontejner zaplní bez ohledu na potřeby ostat-
ních sousedů. Ve finále je takovýto objemný bio 
odpad velmi drahý. Na kompostárnu vezeme 
objem, ale ne tuny. A doprava? Ta stojí pořád 
stejně, jestli vezeme tunu, nebo pět. K tomu je 
tento hrubý odpad o cca 50 % dražší. 

Přitom stačí skutečně málo. Dřevo použít 
doma, větve nařezat či nastříhat, zkrátka odpad 
zmenšit. A pokud už se dotyčnému nechce, 

Školáci zvesela zasedli do svých lavic

V posledních měsících jsme veřejnost průběž-
ně informovali o připravované demolici budovy 
bývalého obecního úřadu, která měla být právě 
tento měsíc zahájena. Přešlo pár týdnů a vše je 
jinak. Bourat se tento měsíc s velkou pravděpo-
dobností vůbec nezačne a tím pádem je i zahájení 
výstavby nových bytů na konci léta zcela zásadně 
ohroženo. 

Objekt, ze kterého se před pěti lety přestěho-
val úřad i ordinace praktického lékaře do nového 
OC, zůstal obydlen nájemníky podkrovních bytů 
i poté s tím, že do budoucna se stav objektu musí 
řešit. Vedení obce tedy v roce 2015 navázalo 
na předchozí úvahy o rekonstrukci a pokračo-
valo v přípravách na budoucí přestavbu objektu 
na byty. Skutečnost, že v budoucnu bude muset 
být stav objektu řešen, byla jasná už před 10 
lety. Už tehdy byl vypracován znalecký posudek 
na zastřešení objektu. Důvodem byla zejména 
skutečnost, že v roce 2008 při snaze o výměnu 
střešní krytiny, která plápolala při každém větším 
větru, byla oprava ukončena už po několika málo 
hodinách. Vybraný zhotovitel tehdy prohlásil, 
že se pod opravu na stávajícím krovu nepode-
píše a odstoupil od smlouvy. Měl pravdu, krov 
už tehdy byl ve velmi špatném stavu. Následný 
posudek krovu a podkrovního prostoru potvrdil, 
že závady sice nebyly v dané době havarijní, ale 
citelně znehodnocovaly celou stavbu. Zásadním 
problémem byla i skutečnost, že pod chatrným 
krovem neexistuje věnec. Znalcem bylo navrže-
no demontovat celou střechu i krov, vybudovat 
věnec a následně řešit kompletně novou střechu. 
Znamenalo by to, že by se museli vystěhovat 
oba nájemníci, ordinace lékařky i obecní úřad. 
To v daném období nebylo možné. Vedení obce 
počítalo s tím, že se během několika let podaří 

vybudovat nové OC a nastane čas pro definitivní 
řešení, co s čp. 50? 

V roce 2016 byl tedy vypracován komplexní 
znalecký posudek, který jednoznačně vyhod-
notil stav budovy jako vážný. V závěru znalec 
s ohledem na všechny okolnosti doporučil demo-
lici budovy a výstavbu nového objektu s novými 
dispozicemi a cenově jen o málo dražší, než byla 
rekonstrukce, zato s větší využitelností. Proto ná-
sledovaly kroky jako pořízení studie, následně vý-
běr projektanta, zpracování dokumentace, úpravy 
územního plánu a také nelehké stavební řízení 
spolu s vyjednáváním s dotčenými orgány. Zkrát-
ka, šlo o hodně dlouhý běh, který se letos koneč-
ně podařilo dotáhnout ke stavebnímu povolení. 
Nadešla tedy další etapa, čas demolice a násled-
ná výstavby nových bytů. Čas sice nastal, ale…

Nastala situace, kdy se nájemníci jednoho 
z bytů odvolali proti výpovědi a podali na obec 
žalobu na přezkoumání oprávněnosti výpovědi. 
Nejedná se prý o dostatečně zřejmý veřejný zá-
jem. Nerozumím tomu. Místo dvou bytů ve starém 
rozpadajícím se domě není nových šest bytů do-
statečný veřejný zájem?

Nyní, po dlouhých letech vyřizování, starání 
se a plahočení se za novým projektem bytového 
domu, půjde asi záměr k pomyslnému ledu. Kdy 
soudy rozhodnou, nevíme. Kromě toho, že se re-
alizace stavby odsouvá, může také dojít k nema-
lým finančním ztrátám. Psali jsme, že obec má po-
danou žádost o dotaci pro tento rok. Díky nastalé 
situaci můžeme tedy přijít o miliony korun. Řada 
žadatelů o nové bydlení už ve skrytu duše doufa-
la, že se konečně příští rok postěhují do nového. 
O bydlení v šesti bytech tak přichází odhadem 12 
obyvatel, ať už seniorů či mladých rodin s dětmi. 
 Petr�Blokša,�starosta

Demolice starého úřadu se odkládá 

Zastupitelé na základě výběrového řízení 
vybrali firmu, která pro Pržno zpracuje projek-
tovou dokumentaci projektu odkanalizování 
obce tlakovým systémem. Stala se jí společ-
nost Recprojekt. Pravdou je, že podobný pro-
jekt už byl před lety více než 14 lety částeč-
ně rozpracován, ale dnes už tento dokument 
nemá pro obnovený záměr žádný význam ani 
přínos.

Tento způsob nakládání s odpadními vo-
dami je ekonomicky i technicky nejvýhodněj-
ší pro naši obec, která se tak nevydá cestou 
plošné výstavby domácích čističek odpadních 

vod. „Předpokládáme, že v letech 2022–2023 
by obec mohla mít stavební povolení. A pokud 
bude trvat i podpora EU a státu, tak by se s re-
alizací projektu mohlo začít v letech 2023 až 
2024,“ upřesnil starosta Pržna Petr Blokša. 

V těchto dnech již mohou občané spatřit 
v ulicích geometry, jak zaměřují uliční prostory 
jako podklad pro tvorbu projektové dokumen-
tace. „V tuto chvíli samozřejmě nevíme, zda se 
nám podaří naše plány zrealizovat v termínu. 
Záležet bude mimo jiné i na tom, jak se koro-
navirová krize a také přístup promítne na na-
šem obecním rozpočtu,“ doplnil starosta.

Vybrali jsme firmu na projektovou 
dokumentaci kanalizace a čističky

Během krize s covid-19 byly veškerá činnost 
mladých hasičů na Pržně pozastavena. Děti se 
ale mohly dál vzdělávat pomocí testíků nebo se 
mohly zapojit do projektu Společník. Díky uvol-
ňování opatření jsme však už 22. května mohli 
mít první trénink. S dětmi jsme vyrazili na výlet 
a zdolali jsme Metylovickou hůrku. 

S nově rozjetou sezónou máme opět nábor 
mladých hasičů ve věkovém rozpětí 5 až 15 
let. Takže pokud se už doma nudíš, tak nevá-
hej a přidej se k nám. Tréninky míváme v pát-
ky za hasičárnou od 15.30 hodin. 
� Za�mladé�hasiče�Pržno�
� Daniela�Adamcová

Mladí hasiči Pržno opět zahájili sezónu

Doslova před očima obyvatel roste nová komu-
nikace pod příspěvkovou organizací Náš svět. Ob-
čané se mohou těšit, že jim začne sloužit už v po-
lovině srpna. Pokud bude počasí přát, tak možná 
i dříve. V minulých týdnech pracovníci provedli od-

vodnění budoucí cesty a položili podkladové vrstvy. 
V současné době jsou již pokládány obrubníky. 
Současně se v tělese komunikace kladou i chránič-
ky, které pomohou budoucím stavebníkům uložit in-
ženýrské sítě bez nutnosti rozkopávat komunikaci.

Výstavba komunikace rychle pokračuje

Problémy se zahradním odpadem

bylo zapsáno celkem 14 žáčků. Do mateřské 
školy jsme přijali 10 nových dětí. Poslední 
měsíc červen uběhne jako voda, sice nemů-
žeme pořádat žádné výlety a společné akce, 

ale už nyní se těšíme na září a věříme, že 
se vše vrátí do zajetých kolejí. Přejeme všem 
dětem i občanům sluníčkové prázdniny plné 
odpočinku a dobré nálady. (NI)

nebo nemůže mimo svou zahradu se svým 
odpadem dále pracovat (stříhat, sekat, drtit, lá-
mat), tak stačí větší větve ponechat na hromadě 
vedle kontejneru. Tento materiál můžeme díky 
technice na místě podrtit a občané jej mohou 
na zahradách opětovně použít. Zadarmo. Také 
je možné si tuto službu na OÚ objednat. 

Úplně největší experti na BRKO jsou takoví, 
kteří do kontejnerů odloží molitanové matrace, 
dřevěné lakované ploty, pytle s komunálním 
odpadem a jiný objemný odpad. Pokud je takto 

BRKO znečištěné, na kompostárně nekončí, 
ale jeho cesta skončí na skládce. A opět nám 
cena odpadu roste, ale už na trojnásobek ceny 
drobného zahradního odpadu, a to nemusí být 
znečištění ani moc velké. 

Závěrem dodám, nevím-li, co s daným od-
padem, tak je možno jej odvézt na sběrný 
dvůr. Občané a chataři jej mají při rozumném 
využívání zdarma. Poděkování patří všem, kteří 
přistupují k obecnímu třídícímu systému zodpo-
vědně.  Petr�Blokša

slovo starosty
Vážení spoluobčané,
po dlouhých týdnech všeobecného maskování se rouškami se nám konečně blýská na lepší 

časy a svěží vzduch v plících. Opatření proti koronavirové nákaze se rozmělňují a my se poma-
lými krůčky vracíme k běžným životům. Nejprve chci poděkovat všem za zodpovědné chování. 
Podařilo se nám vyhnout se nákaze a v naší obci se covid-19 nerozšířil. Díky všem, kteří jste šili 
roušky a pomáhali. I díky vám to dopadlo dobře. Tedy prozatím.

A nyní zpět ke světlým zítřkům. Nejprve vás všechny chci pozvat na naši první společnou akci. 
Dobrovolní hasiči Pržno a Obec Pržno společně pořádají tradiční Kacení máje a oslavu Dne dětí. 
Pravda, májku pokácíme lehce později, a to až v sobotu 6. června. Zároveň ale oslavíme svátek 
našich nejmenších, tak snad to nikomu nebude vadit. Sejdeme se tradičně od 15 hodin za ha-
sičskou zbrojnicí. Samozřejmě vše je plánováno s ohledem na platná omezení. Pro děti budou 
připraveny soutěže a hry. Všichni přítomní se mohou zapojit do módní rouško přehlídky. Určitě 
bude z čeho vybírat. Pokud se nic nezvrtne, potkáme se tedy za hasičárnou. 

Co prozatím musíme odložit, je Den obce Pržno. Určitě jej nestihneme uspořádat plánova-
ného 13. června, ale stále je v úvahách, že by se nějaká skromnější varianta mohla konat v ná-
hradním termínu. Vše bude záležet na tom, do jaké míry budou uvolněna opatření a jak se podaří 
zkoordinovat a dát dohromady technické zázemí a program. Je to otevřené, tak si držme palce, 
ať to dopadne dobře. O případném termínu vás budeme včas informovat obvyklými způsoby. 

Co je také otevřené, je třeba naše knihovna nebo sportoviště. Do sportovního se už zase oblékají 
nejen malí fotbalisté, ale i hasiči, což je moc dobře. My-
slím, že všem pravidelné tréninky moc chyběly. A od 25. 
května i restaurace, a dokonce i škola, do které se vrátili 
naši školáci i předškoláci. Věřím, že návrat do lavic je pro 
ně příjemný a plný obohacujících vzdělávacích zážitků.

Milí spoluobčané, máme před sebou měsíc, kdy 
nám začíná léto. Věřím, že si ho užijeme ve zdraví 
a naše životy už zase budou veselé, plné sportu a po-
kud možno i společně strávených příjemných chvil.

  Petr�Blokša,�starosta

První sběrná místa na tříděné odpady v novém. Děkujeme za parádní práci, kterou odvedli páno-
vé Bronislav Šnajdr a Luboš Švec. Postupná kultivace sběrných míst by mohla přispět k lepšímu 

udržování pořádku a tím i vzhledu obce. Možná se to rovněž odrazí i na zvýšeném množství 
vytříděných odpadů. Děkujeme, že třídíte a udržujete v obci pořádek i mimo své domovy.

Nová kontejnerová stání
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slovo starostky
Milí spoluobčané,
máme za sebou těžké týdny plné obav a hlavně omezení. Ze dne na den jsme se vzdali kultur-

ních akcí, sportu a dalších příjemných aktivit s přáteli. Šili jsme roušky, mnozí nechodili do práce 
a rodiče přijali roli učitelů, kuchařů a často i psychologů. Naštěstí ale přišel konec nouzového 
stavu a postupné rozvolňování zákazů a omezení. Chci proto ještě jednou poděkovat všem, kteří 
poctivě nosili roušky a chránili tak ostatní a potažmo i sebe. Všem, kteří se zapojili do šití roušek 
nebo jinak pomáhali druhým. Byli jste skvělí a také díky vám se nám podařilo koronavirové ne-
bezpečí zvládnout velice dobře. Na Ostravici byli pouze dva prokazatelně nakažení lidé covidem 
19. Poctivě dodržovali karanténu a v současné době jsou už zdraví, což je vynikající zpráva.

Život se nám tedy pomalu vrací k normálu. Děti z mateřinek a prvního stupně se vrátily do ško-
ly. Jezdí opět Senior taxi a otevřely se zase restaurace a kavárny. Čtenáři si už opět mohou zajít 
do knihovny pro nějakou zajímavou knihu. 

Špatnou zprávou je, že i přes zlepšování epidemiologické situace jsme bohužel museli zrušit oblíbe-
né akce. Konat se nemůže Beskydská heligonka. Stále k nám nemohou přijet hudebníci ze zahraničí, 
takže by to nebylo ono. Zrušeny jsou i meziobecní Beskydské hry bez hranic nebo oblíbené Beskydské 
hudební léto. Bohužel nemůžeme tento rok pořádat ani Den obce Ostravice, což mne nesmírně mrzí. 

Na druhou stranu nám za pár chvil začíná léto. Užijme si ho v přírodě, s lidmi, které máme rádi. 
A těšme se na příští rok, kdy si všechny zrušené akce pořádně vynahradíme. Přeji vám krásný 
červen.  Pavlína�Stankayová,�starostka�Ostravice

                                                                                          

Obec Ostravice – TIC, knihovna a galerie Ostravice - 
Muzeum Beskyd Frýdek – Místek 

Vás srdečně zve 

16. června 2020 v 16. 00 hod. na 

VERNISÁŽ 

malíře, výtvarníka, učitele a fotografa 

LEOPOLDA PARMY 
Úvodní slovo 

historik Mgr. et Mgr. Petr Juřák 

a vnučka Leopolda Parmy JUDr. Alena Kohoutková 

Hosté 

                                                   Ing. Petr Kijonka a Vojtíšek Ondrusz 

 
 
 
   

Komise pro kulturu a historii obce Tichá 
 

zve širokou veřejnost na odhalení pamětní desky 
 

 
NA JEHO RODNÉM DOMĚ č.p. 261 

(RESTAURACE FOJSTVÍ) 
 

 

ČTVRTEK 18. ČERVNA 2020 
od 17:00 HODIN 

 
 

 

 

 
 
 
                    
                                            

• Slavnostně zahájí pěvecký sbor Šátek  
                                              pod vedením Zory Matouškové. 

• Čestným hostem bude vnučka Leopolda Parmy paní                      
                                                   JUDr. Alena Kohoutková. 

• Pro návštěvníky bude připraveno drobné občerstvení. 

 
 

 

S jarními dešti se opět připomenula lety 
zanedbávaná a zubem času zdecimovaná 
střešní krytina budovy Domu s byty pro senio-
ry (DPS Gastum). V minulosti bylo na částech 
střechy realizováno záplatování. Záplatovat 
záplaty však již není možné, poněvadž na ně-
kolika místech se průsaky projevily zatékáním 
až do interiéru budovy. Bylo tedy nutné bez 
dalšího otálení havarijní stav krytiny opra-
vit, a to způsobem, kdy byla střešní krytina, 
včetně podkladních vrstev, zcela odstraně-
na. Částečně byl vyměněn lety promáčený, 
ztrouchnivělý, a navíc špatně odvětrávaný pr-
kenný záklop střechy. V součtu s pracemi pro-
vedenými minulý rok je dnes opravena větší 
polovina střechy. Do budoucna nás tedy jistě 
čeká oprava zbylé části.

Opravy těchto havarijních stavů jsou finan-
covány tzv. „natvrdo“ z obecního rozpočtu, 
bez použití dotací, a tak tyto investice mají 
přímý dopad do cash-flow obce. Tyto nutné 
výdaje budou mít v „době koronavirové“, z dů-
vodu predikovaného výpadku příjmu sdílených 
daní, neblahý dopad na hospodaření obce. 
Střecha je ale střecha, tady není jiná možnost, 
než opravovat, finance na to být prostě musí.

Závěrem bychom chtěli všem obyvatelům 
budovy poděkovat za trpělivost při rekonstruk-
ci střechy, kdy zejména konstrukce lešení 
omezovala jejich pohyb kolem domu. 

 Tomáš�Kokeš

Opravujeme střechu v domě pro seniory

Množství produkovaných odpadů na jaře 
vždy stoupá, nejinak je tomu i na Ostravici. 
Velkoobjemový odpad a jiné specifické odpa-
dy pozná každý, ví ale všichni, co je směsný 
komunální odpad?

Hrabeme, stříháme, kosíme, uklízíme, za-
metáme a k tomu produkujeme každodenně 
i jiné odpady. Všichni jistě víme, že papír, sklo 
a plasty patří do tzv. zvonů na separované 
odpady. Žluté kontejnery jsou určeny na plast 
a plechovky od nápojů. Zelené a bílé kontej-
nery jsou určeny na sklo. Modré kontejnery 
jsou určeny na papír. Pomineme-li výše po-
psané odpady, je tu také směsný komunální 
odpad. Pro ukládání tohoto odpadu slouží 
soukromé popelnice u jednotlivých nemovi-
tostí, velkoobjemové kontejnery o objemu 5,5 
m3 a nově používané černé kontejnery o ob-
jemu 1,1 m3.

Co je směsný komunální odpad? Co vlast-
ně mají lidé do nádob na ně vhazovat? Jde 
o: mastné a silně znečištěné obaly od potra-
vin, sáčky od polévek a kávy, obaly od zubní 
pasty, krabičky od cigaret, ruličky od toalet-
ního papíru, papírové plata od vajec, použité 
dětské pleny, papírové kapesníky a dámské 
hygienické potřeby, účtenky z termopapíru, 
papír propisovací, voskovaný papír, pauzo-
vací papír, dehtový papír, PVC, obaly od žvý-

kaček, víčka od zavařovacích sklenic, bakelit, 
celofán, molitan, časopisy na křídovém papí-
ru, fotografie, gumu, houbičky na nádobí, jutu, 
porcelán atd. Je-li odpadu větší množství, 
patří vždy do sběrného dvora, aby zbytečně 
neblokovalo místo v kontejnerech.

Je bohužel nemilou ostravickou skuteč-
ností, že velkoobjemové kontejnery, které 
jsou primárně určeny k ukládání směsné-
ho komunálního odpadu, jsou zneužívány 
k ukládání velkoobjemových odpadů a jiných 
odpadů, které do těchto kontejnerů nepatří. 
Bohužel, někteří lidé daná pravidla nerespek-
tují a zavážejí do velkoobjemových kontejnerů 
cokoliv. Pro ukládání velkoobjemových odpa-
dů, elektroodpadu, nebezpečných odpadů 
a bioodpadu, který není možné kompostovat, 
slouží sběrný dvůr. Jeho otevírací doba je ce-
loročně od úterý do neděle, vždy od 13 do 17 
hodin (ve státní svátky je zavřeno).

Žijeme v době, kdy všichni zcela jistě víme, 
že se musíme k přírodě chovat zodpovědně. 
Občas se sice najde někdo, kdo snahu větši-
ny obyvatel třídit a nakládat s odpadem odpo-
vědně zkalí nějakým nepochopitelným exce-
sem. Nezbývá než doufat, že i onen většinou 
anonymní jedinec časem pochopí, že čím více 
odpadu vytřídíme, tím méně za něj zaplatíme. 
Děkujeme, že své odpady třídíte.  (tk)

Jak správně třídit směsný odpad

Obec�Ostravice�zavedla�pro�své�občany�
novinku.�Tou� je�sběr� tříděného�do�plasto-
vých�pytlů.�O�novince�hovořil�místostarosta�
Tomáš�Kokeš.

Jak�tento�sběr�vlastně�funguje?
„Pytlový sběr spočívá ve shromažďování 

vybraných vytříděných složek odpadu a jejich 
předávání svozové společnosti prostřednictvím 
pytlů za jednotlivé domácnosti. Vytříděný od-
pad již nemusíte vhazovat pouze do barevných 
kontejnerů, ale předáváte ho ve stanovených 
svozových termínech na určené místo, u ro-
dinných domů k nádobě na směsný komunální 
odpad ve žlutých pytlích.“

Proč�jste�se�rozhodli�pro�pytlový�sběr?
„Tímto krokem chceme zlepšit dostupnost tří-

dění a zvýšit tak množství odpadu, které neskon-
čí na skládce, ale bude opětovně využito. Účast 
v systému pytlového sběru je zcela dobrovolná. 
Dosavadní kontejnerový sběr plastů, papíru, skla 
a nápojových kartonů bude nadále zachován.“

Jak�se�občané�mohou�zapojit�do�pytlo-
vého�sběru?

„Existují dvě možnosti zapojení občanů. Tou 
první je, že se občan může dostavit na sběrný 
dvůr, kde obdrží dva plastové pytle o objemu 
110 litrů. Po naplnění musí pytle dovézt zpět 
na sběrný dvůr. Druhou možností je, že bydlí 
v ulici, kde byl zřízen svoz pytlů. O této možnosti 
byli občané již informováni  a tzv. startovací pytle 
jim byly přivezeny. Pytle je nutné postavit k jejich 
nádobě na odpad den předem nebo v den sběru 
do 6 hodin ráno. Interval svozu je jednou za mě-
síc, a to vždy první středu. Pytel se musí pevně 

zavázat, aby odpad nevypadával!“
Co�se�do�těchto�pytlů�má�dávat?�
„Občané mohou třídit veškeré plasty, tedy na-

příklad plastové sáčky od těstovin, od bonbónů, 
lahve od jaru, od šamponu, obaly od kosmetic-
kých, pracích a čisticích prostředků, přepravní 
folie od PET lahví, poctivě sešlápnuté PET lahve 
nebo třeba kelímky od jogurtu, které nemusí být 
vymyté. Stačí, když budou důkladně vyškrabané.

Naopak nepatří do nich mastné obaly, obaly 
se zbytky potravin nebo čisticích prostředků, 
obaly od žíravin, barev či jiných nebezpečných 
látek, novodurové trubky a podlahové krytiny.“

Jaký�další�efekt�má�pytlový�sběr�odpadů?
„Vedení obce chce občanům zjednodušit 

třídění plastových odpadů, kterého je v domác-
nostech nejvíce. Jde o vstřícný krok a o spolu-
práci, kterou tímto chceme rozjet. Nechceme 
lidem jen ukládat povinnosti, naším cílem je 
vycházet jim vstříc. Budeme rádi za náměty, 
nápady a vylepšení. Všem nám jde o pořádek 
a čisté životní prostředí.“

Kde�všude�bude�vyvážen?
„Pytlovaný svoz je realizován v těchto lo-

kalitách: na Kamenci, od značky Ostravice 
po most Petra Bezruče včetně přilehlých ulic, 
v ulici od restaurace U Řeky po lávku přes řeku 
Ostravici (u fotbalového hřiště) a dále v ulici ko-
lem obecního úřadu po kontejner nad základní 
školou. Bude-li pytlovaný plast odvážen přímo 
od nemovitosti našich občanů a kdy, zjistí lidé 
tak, že v jejich poštovní schránce naleznou po-
drobné informace o svozua dva tzv. „startovací 
pytle“.“

Pytlový sběr tříděných plastových odpadů

Obecní úřad Ostravice oznamuje, že novým 
správcem vodovodní sítě se stal Petr Macháč. 
Na starost má zajišťování a vedení evidence 
vodovodní sítě (smlouvy, opisy vodoměrů), 
pravidelnou kontrolu vodovodních a sekčních 
šoupátek, hydrantů, preventivní kontroly ATS, 

VDJ a následné odstranění zjištěných závad 
a evidenci poruch a organizaci plánu oprav. 
Zastihnout ho můžete na obecním úřadě, v pří-
padě potřeby volejte na tel. číslo 722 906 418.

Rovněž na investičním oddělení přibyla 
nová pracovnice – referentka Alena Bačáková.

Noví pracovníci obce

krátce z obce 

Ostravici�čeká�
tradiční�pouť

Už o víkendu 6. a 7. června Ostravice ožije 
tradiční poutí. Na hřišti TJ Sokol Ostravice se 
roztočí kolotoče. Slavnostní mše se pak bude 
kont v neděli od 10 hodin. 

Pravidelné�zasedání�zastupitelů
Zastupitelstvo obce Ostravice zasedne 
na svém pravidelném zasedání v pondělí 8. 
června od 17.30 hodin v sále Hotelu Freud. 
Projednávat bude například návrhy na změ-
ny č. 2 územního plánu nebo změnu systé-
mu svozu odpadu aj.

Skauti��a�vedení�obce�uctili�
památku�obětem�války

Vedení obce Ostravice společně s ostravic-
kými skauty uctili památku padlých hrdinů 
za 2. světové války. Čest jejich památce! 
Akce se letos konala bez účasti veřejnosti 
z důvodu karanténních opatření nařízených 
vládou.

Mnozí občané Ostravice vůbec netuší, 
že v naší obci máme významný strom. 

V lokalitě poblíž hráze přehrady nazvané 
Ujmiska roste lípa malolistá. Je vysoká 30 

metrů a obvod kmene činí 530 cm. Její stáří 
se odhaduje na 200 let. Důvodem, proč 

byla právě tato lípa vyhlášena významným 
stromem, je její krásná a neobvyklá koruna.

Ostravice se pyšní 
významný stromem

  OBEC OSTRAVICE 

 

Odečet vody 
Během měsíce června bude probíhat odečet vody za období LEDEN–ČERVEN 2020. 

Tímto žádáme občany o spolupráci při opisech vody. 
Stav vody můžete nahlásit SMS na tel.: 722 906 418. 

Uzávěrka vody se týká firem a trvale bydlících. 
Nebo pište na e-mail vodovod@obec-ostravice.cz 
Uzávěrka opisu vody bude k datu 30. 6. 2020. 

Také tento rok se lidé, a to nejen věřící, mohou 
těšit na tradiční Noc kostelů. Pořadatelé jen posu-
nuli termín, a to na pátek 12. června. Na Ostravici 
se návštěvníkům otevře kostel Nejsvětější trojice. 

Program začíná v 17 hodin mší svatou. Od 18 
hodin se uskuteční společný koncert Základní 
umělecké školy Leoše Janáčka z Frýdlantu nad 
Ostravicí a Římskokatolické farnosti Ostravice.

Noc kostelů koronavirus nezastaví
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slovo starosty

Vážení�a�milí�spoluobčané,

samozřejmě nechci nic zakřiknout, ale po téměř čtvrt roce nejistoty a omezení si snad 
nyní, na počátku prvního letního měsíce, můžeme říct, že to nejhorší máme úspěšně za se-
bou. Že jsme koronavirovou krizi zvládli a opět můžeme o něco svobodněji dýchat. Doslova. 
Roušky sice stále (a nejspíš na dlouho) zůstanou nedílnou součástí našeho šatníku, ale 
povinnost jejich nošení i další restrikce se přece jen víc a víc uvolňují.

Pokud vše půjde dobře, a já věřím, že ano, pak se i obecní společenský, kulturní a spor-
tovní život brzy vrátí do běžných kolejí. Od 11. května se již rozjely alespoň některé aktivity 
CVČ U Rosničky, a i když vládní omezení kapacity akcí neumožnilo ještě ani konání Dětské-
ho dne a Vaječiny, snad už to bylo naposled. Blížící se prázdniny a především borovskou 
pouť už si snad budeme moci užít společně a naplno. 

Děkuji vám všem, že jste to tak skvěle zvládli, a přeji vám krásný červen. 

 Pavel�Kuběna,�starosta

PANKRÁC�NA�SNĚHU: Tři „zmrzlí“ květnoví světci dostáli letos svému označení více než doslova. Zatímco ještě v pondělí 11. května ukazoval teploměr přes dvacet stupňů, svatý Pankrác na druhý den přinesl do rozkvetlých Malenovic sníh. 
O celý týden tak překonal i loňský sněžný „rekord“ z 5. května.

informace obecního úřadu

Svoz�nebezpečného�
a�objemného�odpadu

Termín svozu nebezpečného a objemného 
odpadu byl přesunut na sobotu 27. června 
2020. Kontejnery budou přistaveny v 8.30–
8.45 hodin na Konečné a 8.55–9.10 na par-
kovišti před Obecním domem. 

Žádost�o�dotaci
Obec Malenovice podala žádost o dotaci 
přes MAS z Programu rozvoje venkova 
na pořízení 13 zásahových obleků pro 
JPO-V a na elektronickou úřední desku 
(Celková hodnota požadované dotace, 
kterou může obec získat, se blíží 400 000, 
spoluúčast je 20 %). První kolo hodnocení 
v MAS dopadlo úspěšně, o dalším budeme 
informovat.

Změna�územního�plánu�č.�3
Zastupitelstvo obce na svém 10. zasedá-
ní dne 21. 5. rozhodovalo o požadovaných 
návrzích občanů v rámci pořizování změny 
územního plánu, které bylo možno podávat 
do konce května minulého roku. V návaz-
nosti na odborné stanovisko odboru územ-
ního rozvoje stavebního úřadu a po zvážení 
jednotlivých návrhů bylo k dalšímu prověření 
schváleno 18 z celkem 28 podaných žádostí. 
Z toho 10 v omezeném rozsahu. Zastupitel-
stvo rovněž rozhodlo, že změna územního 
plánu bude pořizována s prvky regulačního 
plánu, platnými pro celé území obce. 

Zasedání�zastupitelstva
11. zasedání Zastupitelstva obce Malenovi-
ce se uskuteční ve čtvrtek 25. června od 18 
hodin v sále Obecního domu. 

Obecní�kalendář�ke�30.�
výročí�samostatnosti�obce

Opětovně se obracíme na občany s výzvou, 
či spíše prosbou o poskytnutí fotografií nebo 
dalších dobových materiálů, dokládajících 
třicet posledních let života v obci. Obecní ka-
lendář pro příští rok totiž plánujeme věnovat 
právě 30. výročí opětovného osamostatnění 
obce. Děkujeme za vaši ochotu a spolupráci.
E-mailová�komunikace�s�občany
V rámci zefektivňování komunikace s ob-
čany plánuje obecní úřad rozšířit rozesílá-
ní zpráv i na e mailovou formu. Zájemce 
o tento způsob informování žádáme, aby 
na adresu obec@malenovice.eu poslali 
zprávu ve znění: Souhlasím, aby na mou 
e-mailovou adresu byly zasílány informace 
obecního úřadu v Malenovicích.

Obecní úřad Malenovice, jako správce 
místního poplatku za provoz systému shro-
mažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání 
a odstraňování komunálních odpadů, příslušný 
k jejich vyměření, vybírání a případnému vy-
máhání v obci Malenovice, touto cestou upo-
zorňuje na splatnost poplatku, která byla pro 
občany s trvalým pobytem v obci 31. 3. 2020.

Dle zákona upravujícího správu daní a po-
platků č.280/2009 Sb., daňový řád, už není po-
vinností správce poplatku posílat neplatícímu 
poplatníkovi výzvu k zaplacení v náhradním 
termínu. Řádné a včasné placení poplatků si 
proto musí každý z poplatníků hlídat sám.

V případě prodlení může obecní úřad dle 
platné vyhlášky zvýšit poplatek platebním vý-
měrem až na trojnásobek. K případné exekuci 
postačí zaslání platebního výměru.

Roční sazba poplatku u fyzických osob, 
které mají v obci trvalý pobyt, činí 450 Kč 
za osobu. Ti, kteří tak dosud neučinili, mo-
hou poplatek uhradit bezhotovostně na číslo 
účtu 107-6963890277/0100 (do poznámky 
je třeba uvést číslo popisné) nebo osobně 

VSTAVAČ� MUŽSKÝ:� (Orchis mascula) – další botanický klenot z Malenovic. Tato 
orchidej kvete zhruba o měsíc později než její „bledý“ příbuzný. Stejně jako ostatní 
vstavačovité rostliny je tzv. mykotrofní, ke své výživě totiž potřebuje symbiózu s mi-
kroskopickými houbami žijícími na jejích kořenech. Proto je nejen přísně zakázané, 
ale prakticky i nemožné je přesazovat. O to více jsou cenná a nenahraditelná jejich 
přirozená stanoviště.

CVČ U Rosničky informuje

Milé děti, rodiče, přátelé Rosničky,
od pondělí 11. května nám bylo vládou do-

voleno opět částečně znovuotevřít naše cent-
rum a hned jsme toho využili. Probíhají výuky 
keramiky, šití, výtvarky a jazyků, jóga a zdra-
votní cvičení. Prozatím nemohly být otevřeny 
tanečky pro děti a volná herna. Po dohodě 
s lektorem se do konce tohoto školního roku 
ruší kurz kytary. Abychom nahradili co nejví-
ce odpadlých lekcí, bude výuka na Rosničce 

probíhat až do konce června.
Jarně-letní burzu musím, bohužel, zrušit, 

v plánu je burza podzimní, v termínu 12.–16. 
října. Rezervovaná prodejní místa prodejců 
z jarně-letní burzy přesunu na podzim. Včas 
dám vědět podrobnější informace.

Vzhledem k nepředvídatelnosti vývoje si-
tuace ohledně nákazy koronavirem definitiv-
ně platí, že všechny rosničkovské tábory bu-
dou letos pouze příměstské s každodenním 

návratem dětí domů.
Všechny rodiče dětí, 

jichž se týkají změny 
ve výuce a organizaci táborů, budu kontak-
tovat mailem.

Tímto bych chtěla poděkovat dětem a je-
jich rodičům, kurzistům a lektorům za dodr-
žování hygienických nařízení.

Přeji všem slunečný červen plný vůní třeš-
ní a jahod.  teta�Blanka

Centrum Rosnička už se rozběhlo

Upozornění k zaplacení místního poplatku za odpady

na obecním úřadu.
Dále upozorňujeme, že termín úhrady po-

platku za odpady pro majitele rekreačních ob-
jektů je do 30. 6. 2020, přičemž sazba tohoto 
poplatku činí 500 Kč za objekt.

Důrazně také znovu vyzýváme k třídění 
a respektování pravidel a podmínek pro od-
kládání odpadu. Kontejnery na směsný od-

pad nenahrazují sběrný dvůr a nejsou určeny 
pro objemný odpad, stavební suť či odpad 
nebezpečný. Není přípustné ani odkládání ja-
kéhokoli odpadu vedle sběrných nádob, což 
platí i pro odpad tříděný. Veškeré takovéto 
nezodpovědné jednání představuje pro obec 
nemalé náklady navíc a ve výsledku je tak 
zaplatíme všichni.
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Po dlouhé pauze, kdy se nekonaly koncerty 
ani jiné kulturní akce, svítá na lepší časy. Pořada-
telé tradičního festivalu Bluegrass Theatre připra-
vují na letní sezónu zatím osm koncertů. 

„Některé musely být zrušeny, jiné pozměně-
ny, až se program ustálil na následujících osmi 
koncertech. Také tento program není v úplně ko-
nečné podobě. Proto doporučuji sledovat stránky 
https://www.bluegrasstheatre.cz/cz/, kde je aktu-
ální stav programu,“ doporučil pořadatel Lukáš 
Karlický. 

Na těchto stránkách je také horká novinka 
a tou je elektronický prodej vstupenek. Lidé si 
mohou koupit vstupenku s místenkou do amfiteá-
tru za školou i do kinosálu sokolovny v Metylovi-
cích. „V současné době je vyžadováno dodržová-
ní přísných hygienických opatření. Diváci budou 
přivítání měřením teploty a poučením o nošení 
roušek a udržování odstupů. Na kritických mís-
tech bude rozmístěna dezinfekce. Občerstve-
ní, pokud vůbec bude, se asi bude provozovat 
v omezené míře nebo v míře, která nám umožní 
aktuální opatření,“ upozornil.

Program je pro letošní rok pestrý. Lidé si bu-
dou moci poslechnout například BG Styl, zná-
mou ostravskou kapelu, BG Cwrkot z českých 
a moravských končin, kapelu hrající ortodoxní 
bluegrass v opravdu klasickém provedení, sní-
maném na dva prostorové mikrofony, což bude 
vrcholný autentický zážitek. „Předkapelu jim 
bude dělat zkušená skupina Vrtáci z Českého 
Těšína. Z Jižních Čech k nám zavítá početná 
kapela SemTam, honosící se ženskými hlasy 
a instrumentálními výkony zkušeného banjisty. 
S nimi nás osvěží francouzštinou trio ToPinQui 
a možná ještě malé překvapení, čtyři chlapi, čtyři 
hlasy a skupina Megafon,“ lákal Karlický.

Koncert legendárního hudebníka Luboše Po-
spíšila se nejspíše neuskuteční, ale patrně ho na-
hradí skupina ostravských legend Speciál, tvoří ji 

bývalí spoluhráči Věry Špinarové Andonis Civo-
pulos, Jiří Bořuta, Karel Koláska, Pavel Králíček 
a zpívá Petr Němec, Dáša Glátzová. 

„Poutníci oslaví další své výročí, Sváťa Kotas 
se svou skupinou mladých talentů už u nás hráli. 
Dorazí zkušení Sakrapes, na ty jsem sám zvě-
dav, a duo Pe&Pe, Péťa a Péťa, banjista a hous-
liska. Bude co poslouchat. Užijeme si i koncerty 
plný energie, od Ptačoroka, přes známé The 
Jumper Cables, po vítěze loňského mezinárod-
ního festivalu ve francouzském Furonu pražskou 
skupinu Professional Deformation,“ upozornil.

Na koncerty v amfiteátru budou navazovat 
přes zimu další koncerty nazvané Bluegrassové 
nebo také Hudební kapky. „Na prvním koncertu 
zahrají Žamboši a Lucie Rédlová s kapelou Gar-
de. Není potřeba je představovat. Potom možná 
budou následovat další. Pokud by bylo 11. září 
extrémně krásné počasí a velký zájem, uspořá-
dali bychom tento koncert v amfiteátru, abychom 
uspokojili větší počet diváků. Jinak je v září větší 
jistota pod střechou,“ doplnil.

Vážení spoluobčané,
nezbývá mi než zareagovat na článek pana 

starosty z minulého zpravodaje. Chtěl bych, 
abyste měli informace z obou stran, a mohli si 
vytvořit kompletní názor.

Správnost konání zastupitelstva
Když mi starosta týden před konáním zastu-

pitelstva oznámil, že ho svolává, na místě jsem 
se ptal, jestli je to opravdu v pořádku a dle všech 
pravidel. Chtěl jsem, aby nám poslal podkla-
dy, na základě čeho toto odvozuje. V průběhu 
týdne prakticky stejný požadavek byl vznesen 
od další zastupitelky, která pak zaslala usnesení 
vlády č. 151/2020 Sb., kde byla podmínka, že 
by zastupitelé měli sedět v jiné místnosti než 
veřejnost. Už toto bylo v rozporu s vyhlášením 
a plánem konání zastupitelstva, které se mělo 
celé uspořádat jen v kinosále, což určitě některé 
spoluobčany odradilo od účasti a neumožnilo 
jim uplatňovat svá práva. Postupně jsme dospěli 
k názoru, že musí být rovněž splněny podmínky 
ze strany ministerstva zdravotnictví, které má 
na starosti koordinaci všech krizových opatření.

Dva dny před jednáním jsem začal obvolávat 
hygienické stanice a ministerstvo, v den konání 
zastupitelstva jsem obdržel od všech stejnou od-
pověď, že se zastupitelé mohou sejít, ale určitě 
je zakázáno být v jedné místnosti s občany. Za-
volal jsem dále na hygienickou stanici v Ostravě, 
potvrdili mi to samé, ale dodali, že zcela správně 
bychom neměli zastupitelstvo pořádat vůbec. 
O půl druhé (ne 5 minut před jednáním) jsem 
tuto informaci z hygieny poslal e-mailem staros-
tovi a o půl hodiny později jsem ho informoval 
také SMS zprávou. Požadoval jsem, aby zastu-
pitelstvo bylo zrušeno a aby nové bylo uspořá-
dáno ve chvíli, kdy bude možná bezproblémová 
účast obyvatel, nebo až bude vyřešen online 
přenos jednání. Na to starosta nereagoval. Bylo 
mi jen na místě řečeno, že když se mi to nelíbí, 
nemusím tam být. Spolu s příslušníkem policie 
jsem v době jednání znova volal na hygienu, kdy 
nám byl sdělen zpřesňující požadavek na pří-
tomnost max. 10 osob, který má stále platit.

Všichni zástupci sdružení Pro Metylovice se 
rozhodli, že takto organizované zastupitelstvo 
nemůžeme podpořit. Následně mi bylo staros-
tou řečeno, že pouhá ústní informace je pro něj 
nezávazná. Týden po jednání zastupitelstva 
(29.4.) jsem získal vyjádření Rostislava Maďara, 
koordinátora epidemiologického týmu ministra 
zdravotnictví, který odpověděl, že konání zastu-
pitelstev zatím možné není, a bude možné nej-
dříve od 11. května. Až dne 15. května, tedy cca 
3 týdny od konání našeho zastupitelstva, vydalo 
ministerstvo vnitra Informaci ke konání zasedání 
zastupitelstev obcí po ukončení nouzového sta-
vu. V něm se říkají mimo jiné tři věci: 

Na jednání zastupitelstev se však i nadále mo-
hou vztahovat odpovídající mimořádná opatření 
Ministerstva zdravotnictví, vydaná podle zákona 
č. 258/2000 Sb., o ochraně veřejného zdraví, 
ve znění pozdějších předpisů, pokud nebyla 
omezena jen na dobu trvání nouzového stavu.

Neuplatní se však pravidlo týkající shromaž-
ďování v počtu maximálně 10 osob. Toto pra-
vidlo totiž není stanoveno mimořádným opatře-
ním ministerstva zdravotnictví, ale usnesením 
vlády v podobě krizového opatření (usnesení 

č. 452 ze dne 23. 4. 2020, publikovaným pod 
č. 194/2020 Sb.), jehož aplikovatelnost končí 
s koncem nouzového stavu.

Doba, po níž trval nouzový stav, tj. doba 
od 12. 3. 2020 do 17. 5.2020, se nezapočítává 
do plynutí maximální tříměsíční lhůty pro konání 
jednotlivých zasedání zastupitelstev, stanovené 
v § 92 odst. 1 zákona o obcích. Trvat na tom, 
aby se zasedání konalo i v době nouzového 
stavu, jen pro splnění této zákonné lhůty, by 
tedy bylo zcela zjevně proti smyslu nouzového 
stavu, tedy proti minimalizaci rizik k šíření náka-
zy. Z daného pro mě vyplývá, že brát v potaz 
opatření Ministerstva zdravotnictví bylo zcela 
správné. Navíc pravidlo o shromažďování v po-
čtu maximálně 10 osob skončilo k 17. květnu.

Je nutné vzít v potaz, že v době nouzového 
stavu řada věcí běží zcela nestandardním způ-
sobem, aby byly zajištěny věci pro řešení daného 
stav primární. V ČR nejsme zatím, bohudík, zvyklí 
na častější nouzové stavy, proto byla tato doba 
poznamenána nepřipraveností, řadou problémů, 
nedostatkem času a chybami v komunikaci, bohu-
žel i na úrovni ministerstev. Proto vznikly i takové 
stavy, kdy např. v jednom dokumentu ministerstva 
vnitra není řečeno nic o splnění požadavků minis-
terstva zdravotnictví, v dalším už je, a to i zpětně, 
že se v tom nemůže vyznat ani policie. Řešili jsme 
tak situaci, kdy byly dvě stanoviska zásadních in-
stitucí v rozporu, což je ale bohužel pro tuto dobu 
typické, byť je to zásadně špatně. Že krizové situ-
ace zatím v krátkém časovém měřítku neumíme 
v ČR zcela koordinovat svědčí i to, že řada postu-
pů byla řešena jen na úrovni doporučení.

Proto jsem ke konání zastupitelstva přistupoval 
s maximální obezřetností a s přihlédnutím ke všem 
mi známým skutečnostem. Mrzí mě, pokud mi ten-
to můj zodpovědný přístup někdo vyčítá. 

Velmi bych chtěl opět poděkovat všem 
švadlenkám, které pro občany šily roušky, ne-
boť od posledního poděkování přibylo několik 
stovek dalších roušek, které byly rozneseny. 
Moc děkuji za všechny, kteří je používají.

Veřejnosprávní�smlouva�s�SK
Na jednání zastupitelstva byla schválena ve-

řejnoprávní smlouva s SK Metylovice na výstavbu 
nového zázemí na hřišti. Určitě si všichni přejeme, 
aby už konečně bylo na hřišti adekvátní zázemí. 
Osobně si však schváleným technickým řešením 
nejsem jistý. Stavba je to v poměru k velikosti obce 
velkorysá a tím pádem celkově finančně nároč-
nější, a navíc má řadu technických kompromisů. 
Na jedné straně objekt obsahuje wellness, posi-
lovnu, náročné technické řešení střechy, spoustu 
šaten. Na straně druhé nemá posilovna sprchy, 
není systémově řešen přívod vzduchu do budovy, 
wellness je špatně větráno (může se objevovat plí-
seň). Tyto kompromisy neodpovídají ceně stavby.

Samotná veřejnoprávní smlouva s SK s ma-
ximem částky ve výši 30 milionů korun byla za-
stupitelům poprvé předložena tři pracovní dny 
před jednáním zastupitelstva. Tato smlouva 
je neuvěřitelně stručná a neobsahuje jedinou 
sankci za nesplnění čehokoli. Smlouva je na-
prosto nestandardní v porovnání s ostatními 
veřejnoprávními smlouvami na obcí poskytova-
né dotace, a o to víc vzhledem k vysoké částce 
dotace. Tato dotační smlouva tak svým charak-
terem odpovídá více smlouvě darovací. 

Kromě toho smlouva nejasně řeší přenesení 
zákonné povinnosti provedení zadávacího řízení 
na výběr stavební firmy a stanovení jeho podoby.  
Je pouze uvedeno, že má být využit analogický 
postup s charakterem otevřeného zadávací říze-
ní dle zákona. Předpokládal jsem, že SK bude 
postupovat odpovědně a zvolí výběrové řízení 
plně dle zákona a smlouvou stanovené podoby. 
Výběrové řízení bylo vypsáno a za chvíli končí, 
naštěstí podle zákona, ale ne v požadovaném 
režimu otevřeného řízení stanoveného smlou-
vou. Smlouva dále ukládá povinnost pro SK 
mít předem písemně odsouhlaseny parametry 
výběrového řízení pověřeným zástupcem obce. 
Smlouva ještě podepsána není a tím ani nic na-
vazujícího. Je takový postup opravdu v pořádku?

Nejdůležitější je však otázka, proč si obec 
zázemí nestaví sama? Patří jí veškerý majetek, 
a každá nová cihla bude opět patřit obci. Přes 
SK půjdou jen platby.

Myšlenka starosty na využití dotace MŠMT, 
a tím nutnosti smlouvy s SK, se může jevit zdánli-
vě smysluplně a správně, je však nereálná. Proč? 
Příslušný odbor MŠMT mi sdělil, že žádost o do-
taci skončila hluboko v zásobníku neschválených 
projektů, čemuž odpovídá i to, že SK nebyl vyzván 
k doložení další dokumentace, na rozdíl od projek-
tů nad čarou. MŠMT už nebude žádné další dotač-
ní programy pro sport vypisovat. Vše přechází pod 
Národní sportovní agenturu a dle informací, které 
aktuálně mám, bude vypsání investičních dotací 
odložené na příští rok a nebude možné zpětně 
stavbu profinancovat. Primární pro agenturu a le-
tošní rok je finančně zajistit samotný chod sportov-
ních organizací postižených krizí. Tudíž základní 
pohnutka zvoleného postupu má vážné trhliny.

Souhlasím s názorem pana starosty, že 
musíme co nejvíce pracovat pro blaho obča-
nů a obce. Jsem si jist, že také všichni ostatní 
zastupitelé mají stejný názor. Co je však nutné 
rázně vylepšit, aby to takto fungovalo, je podle 
mě komunikace, a to všemi směry. Abychom 
byli ochotní a otevření si názory vyměňovat, po-
slouchat druhou stranu, hledat kompromisy při 
rozdílných postojích, respektovat dohody, spo-
lečně nacházet nejdůležitější priority.

K tomu je nezbytné vždy postupovat zodpo-
vědně, podle zákona, sdělovat informace, vybírat 
z více možností tu nejlepší, jednat rozvážně a ne 
zbrkle, což nám může přinést např. sankce či ne-
získání dotace, řešit vše ve spolupráci a týmově. 

Osobně budu takové způsoby jednání vždy 
prosazovat, neboť mají pro všechny největší 
a dlouhodobou přidanou hodnotu z různých 
pohledů.  Jan�Koloničný

Metylovice

 

 
 

Sbor dobrovolných hasičů v Metylovicích 
 

Vás zve na 
 

54. ročník 
pohárové soutěže hasičských družstev, 

 
která se koná 

 

v sobotu 4. července 2020 od 13 hodin 
 

na fotbalovém hřišti v Metylovicích. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Občerstvení zajištěno. Přijďte podpořit naše závodníky. 
 

Srdečně zvou hasiči z Metylovic.  
 

O senior taxi nemají lidé staršího věku v Me-
tylovicích zájem. Vyplynulo to aspoň z dotazní-
kového šetření, které v obci probíhalo. 

„Proto jsme si řekli, že podpoříme naše 
seniory jinak. Přispějeme jim částkou ve výši 
500 korun právě na mimořádné cesty,“ vy-

světlil starosta Metylovic Lukáš Halata. Dar už 
schválilo zastupitelstvo. Senioři, kteří mají zá-
jem, sepíšou jen jednoduchou žádost a část-
ka jim bude po 1. červenci vyplacena. Jedinou 
podmínkou je, že nesmí mít vůči obci žádný 
finanční závazek.

Přesně 25. květen byl den, na který se ně-
které děti i žáci hodně těšili. V Metylovicích se 
otevřela škola i školka. Za přísných podmínek, 
které bylo nutné dodržet, a ve stanovenou dobu 
se naplnila školka dětmi od dvou let do šesti 
let. Usměvavé paní učitelky přivítaly všechny 
přihlášené děti ve dvou odděleních. Některé 
děti se už nemohly dočkat svých kamarádů, 
až si zase začnou hrát společné hry. Děvčátka 
zkontrolovala panenky, jestli je čekaly v ko-
čárcích a neplakaly. Všichni si na sebe rychle 
zvykli a byli rádi, že jsou zpátky ve školce.

O kousek dál, před školou, se začali scházet 
nedočkaví žáci. I na ně čekala přísná pravidla, 
která musí všichni dodržovat. A co na to žáci? 

Paní učitelka se zeptala žáků 4. třídy:
„Jaké� jsou� vaše� dojmy� ze� školy� po� dvou�
měsících?
Domča: „Byla jsem ráda, že jsem konečně vidě-
la kamarády a paní učitelku.“
Vojta: „Překvapilo mě, že jsou zavedena přísná 
opatření.“
Danek: „Připadalo mi to jako první den ve škole.“
Co�vás�překvapilo?
Víťa: „Přísná hygienická opatření, z místa bez 
roušky.“

krátce z obce

Sběr�velkoobjemového�
a�BIO�odpadu

Občané Metylovic mohou využít služeb sběrny 
surovin. Sběr velkoobjemového odpadu a BIO 
odpadu se bude konat v pátek 5. června od 14 
do 18 hodin a v sobotu 6. června od 8 do 12 
hodin a v pátek 3. července a v sobotu 4. čer-
vence ve stejný čas. Sběr BIO odpadu se koná 
každou sobotu od 10 do 12 hodin nebo po do-
mluvě. Vše v areálu bývalého horního kravína.

Odvoz�odpadů�v�červnu
Odvoz odpadů nastane ve středy 10. a 24. 
června. Cyklus odvozu ve středu sudý týden 
zůstává zachován.

Děti už zase chodí do školy i školky

Pohled místostarosty k jednání zastupitelstva konaného dne 21. dubnaNa začátku března 2020 jsme s žáky naší 
školy zahájili soutěžní výstavu, která byla in-
spirována celostátní akci Březen – měsíc knihy, 
která podporuje a propaguje četbu. Výtvarná 
soutěž nesla název Komiks a vzhledem k ná-
slednému uzavření škol z důvodu mimořádných 
opatření jste bohužel neměli možnost hlasovat 
o nejzajímavější a nejoriginálnější výtvarnou 
práci a nemohli jsme tedy vyhlásit vítěze naší 
soutěže. Proto se výjimečně nesejdeme s žáky 
ve vestibulu naší školy, abychom ukončili naši 
výstavu a vyhlásili vítěze soutěže a předali jim 

diplomy a ceny, ale vyhlásíme výsledky soutěž-
ní výstavy na webových stránkách školy a všem 
vítězům zatleskáme z našich domovů a ceny 
a diplomy jim budou předány třídními učiteli do-
datečně poté, až se znovu setkáme ve škole.

Vítězové výstavy Komiks:
1. třída – Lukáš Čaník
2. třída – Václav Pěch
3. třída – Barbora Šindlerová
4. třída – Daniel Skotnica
5. třída – Marika Šigutová.

Všem vítězům gratulujeme!  Lenka�Šigutová

Školáci zápolili v tvorbě komiksů

Vojta: „Oběd ve třídě, je to lepší.“
Markéta: „Oběd ve třídě.“
Co�se�vám�nelíbí,�nebo�vadí?
Vojta: „Nemohu do ranní družiny, nemohu sedět 
s kamarádem.“
Domča: „Určitý čas příchodu a čekání na pří-
chod do školy.“
Víťa: „Nemohu sedět s kamarádem, musím si 
dezinfikovat ruce, nemohu chodit bez roušky.“

Co�jste�očekávali?
Sofie: „Že nebudu sedět s kamarádkou.“
Danek S.: „Dezinfekce, měření teploty, že nebu-
du sedět s kamarádem.“
Co�jste�neočekávali?
Markéta: „Oběd ve třídě.“
Dan: „Málo dětí.“
Vojta: „Že nás bude učit jedna paní učitelka.“
� Barbora�Raszyková

Blíží se další ročník Bluegrass Theatre

I v době koronavirové postavili členové Sportovního klubu Metylovice t
radiční Májku. Kde? Přece tradičně, u fotbalového hřiště.

Postavili jsme tradiční májku

Příprava na výstavbu nového sportovního zázemí pro sportovce i občany obce zdárně 
pokračuje. Členové Sportovního klubu Metylovice uspořádali brigádu a společně 

vyklízeli prostory nynějšího zázemí. Demontovali vnitřní zařízení, 
jako například topení, bourali venkovní přístřešek atd. 

Jarní brigáda zaměstnala sportovce

Místo senior taxi dostanou senioři dar
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první dny v nové mateřské škole na Pstruží

Senior taxi je opět v provozu
Dříve narození obyvatelé Pstruží mohou již opět využívat 
služeb Senior taxi. To začalo jezdit od 1. června 2020.

Více než dva měsíce se děti školou povin-
né i ty z mateřské školy musely učit doma. 
Od pondělí 25. května se ale situace změnila. 
Zvonek zazvonil a škola ve své změněné podo-
bě opět přivítala štěbetající školáky. 

„Po dlouhém období distanční výuky máme 
možnost opět zasednout do školních lavic. Za-
městnaní rodiče tuto možnost uvítali, ale řada 
žáků žijící ve společné domácnosti s prarodiči 
zůstala nadále doma a výuka probíhá zasílá-
ním učiva a videokonferencemi,“ podotkla ředi-
telka školy Radmila Závodná. 

Z 65 žáků základní školy nastoupilo k výuce 
41 dětí, obědy pak odebírá 24 dětí. Teplé obědy 
stále dodává Scolarest. Všichni se musí přizpů-
sobit zpřísněným hygienickým pravidlům. Har-
monogram stravování je proto upravený tak, aby 
se žáci z jednotlivých tříd v jídelně nepotkávali. 
„Ve společných prostorách nosíme roušky, ve tří-
dě při výuce dodržujeme dané vzdálenosti a rouš-
ky odkládáme do sáčků. Odpolední zájmové ak-
tivity jsme zajistili pro deset přihlášených žáků 
1. a 2. ročníku,“ pokračovala ředitelka. Jak také 
uvedla, dodržování stanovených hygienických 
podmínek je samozřejmostí, patří k nim průběž-
ná dezinfekce a využívání pobytu v přírodě mimo 
školní budovu. „Po zahájení výuky se věnujeme 
především opakování předešlého učiva, abychom 
plynule navázali na nové znalosti a dovednosti. 

Škola�v�novém�hávu�děti�potěšila
Minulý rok začala výstavba přístavby školy. 

Do nových prostor se přestěhovala školka, která 
tak uvolnila místo základní škole. Konečně se 
prostory sjednotily a třída, která dříve bývala 
ve vedlejší budově, se mohla přestěhovat do zá-
kladní školy. Už zkraje jara byly práce hotové. 

„Období uzavřené školy proto učitelé využili 
k přestěhování učeben z infocentra, kde byli 
po dobu přístavby mateřské školy žáci 3. a 5. 
ročníku. Také se přemístila jídelna, sborovna 
a šatna školy, zajistily se boxy na přezůvky 
a doladila výzdoba,“ popsala Radmila Závod-
ná. Pokračovala, že náročná práce se díky 
všem zaměstnancům školy zdařila. „Ocenění 
patří především paní Tabáškové a Běčákové, 
které to měly se stěhováním a úklidem nej-
náročnější. Poděkovat bych chtěla také zři-
zovateli školy za realizaci přístavby a finanční 
podporu na vybavení mateřské i základní školy 
v hodnotě 250 tisíc korun,“ je vděčná ředitelka.

Největší zásluhy na zdárném průběhu toho-
to školního roku však patří rodičům, kteří často 
i při svém zaměstnání museli zvládnout učení 
s dětmi, zajistit domácí aktivity pro využití je-
jich volného času, navařit, nakoupit a vše, co je 
s provozem domácnosti spojeno. „Za úspěšné 
zvládnutí učiva jim děkujeme a přejeme přede-
vším zdraví a dobrou kondici, abychom to spo-
lečně zdárně zvládli,“ dodala.

Děti�ze�školky�si�užívají�novinek
Zatímco starší děti usedly do lavic a dohá-

nějí, co se jim nepodařilo naučit se doma, mr-
ňousci z mateřinky zažívají chvíle her a smíchu 
v nových učebnách. „Přihlásilo se nám 30 dětí 
a denně jich dochází kolem pětadvaceti. Máme 
dvě nové třídy, Květinky a Motýlky,“ popisovala 
učitelka ze školky Lenka Švihlová.

Také ve školce se přísně dodržuje hygiena. 
Učitelky si s dětmi neustále povídají a vysvětlu-
jí, proč si všichni tak často myjí ruce a dávají si 
větší pozor na čistotu. „Chodíme ale hlavně ven 
na procházky do lesíku a pak si užíváme nové-
ho prostředí a zábavných hraček a her. Musím 
říct, že žádné dítko první den školy neplakalo 
a všechny jsou v novém prostředí spokojené,“ 
doplnila učitelka. 

Škola po pauze přivítala školáky i dítka z mateřinky

Ještě před pár měsíci lyžařský areál Bílá 
pokrýval sníh a o pár měsíců později se schá-
zíme na stejném místě v krásně připraveném 
areálu pro letní aktivity. Při vstupu nás přivítaly 
pohádkové postavy – princezna, vodník, kov-
boj, pirát, červená Karkulka a z amplionu se 
ozval výsměšný hlas čaroděje. Děti ztichly a se 
zatajeným dechem poslouchaly jeho poselství, 
a hlavně, co všechno musí vykonat, aby se ča-
roděj nezmocnil pohádkového světa. 

V menších skupinách děti plnily zábavné 
úkoly a na závěr zůstal čas také na zábavu, 
malování, skákací trampolínu, hrad a prolézací 
dráhu. Ve společném kruhu, tak jako na začát-
ku, jsme se s pohádkovými postavami loučili 
a najednou se objevil zlý čaroděj. Děti mu uká-

Hry na Bílé zpestřily školní rok 

zaly, že všechny úkoly řádně vyplnily a že po-
hádkové království zůstane zachráněno. Děku-

jeme instruktorům za hezky prožité dopoledne. 
 Radmila�Závodná

Lidé by neměli opomenout, že se blíží 
splatnost poplatků. Za odpady činí poplatek 
za občana s trvalým bydlištěm v obci 450 
korun. Platí pro každého člena domácnosti. 
Za objekt, v němž není žádná osoba s trvalým 
bydlištěm (chaty, chalupy, zahradní domky, 
novostavby po kolaudaci apod.), činí poplatek 
550 korun. 

Poplatek za psa činí za prvního psa 200 

korun na rok a za každého dalšího psa 300 
korun. Vlastník psa starší 65 let zaplatí za jed-
noho psa pouze 100 korun a za každého dal-
šího psa 150 korun.

Platby za oba poplatky je nutné uskuteč-
nit nejpozději do 30. června 2020 na č. ú. 
1682011309/0800, variabilní symbol číslo 
domu, nebo v hotovosti na OÚ Pstruží v úřed-
ní dny v pondělí a ve středu.

Nezapomeňte na splatnost poplatků

Obec Pstruží dokončila přípravu chodníku 
na hlavní silnici II/483 vedoucí z Frýdlantu nad 
Ostravicí na Čeladnou. 

„Můžeme tedy konečně začít stavět. Zahá-
jení stavebních prací je plánováno na polovinu 
června 2020 a práce by měly probíhat přibližně 
tři měsíce,“ řekl starosta Pstruží Milan Vaněk.

Na tento projekt obdržela obec dotaci ze 

Státního fondu dopravní infrastruktury z 12. 
výzvy MAS Frýdlantsko-Beskydy. Celkové 
náklady činí necelé čtyři miliony korun. Díky 
dotaci obec ušetří cca 3,8 milionu korun. 
Z vlastních zdrojů pak zaplatí necelých dvě 
stě tisíc korun. Obec se pro stavbu chodníku 
rozhodla hlavně proto, že je provoz na této 
silnici čím dál hustší. Vyjet na cestu autem ze 

Pstruží bývá v době dopravní špičky náročný 
úkon. „Chodník povede od zastávky Žáček 
po zastávku Frýdlant Nová Dědina. V oblasti 
je hodně rodinných domků. Je proto pravdě-
podobné, že jej uvítají nejen rodiče tamních 
dětí,“ doplnil starosta.

Začínáme stavět chodník podél hlavní silnice
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Kunčice p. O.

Předposledním květnovým čtvrtkem jsme 
v kontextu s uvolňováním krizových opatření 
ukončili programovou přestávku (doufejme, že 
první a poslední) a spáchali jsme jednu z oblí-
bených nenáročných vycházek, a to do Stodo-
ly, kde jsme poseděli ve větru, pojedli placky 
se zelím a vyměnili informace. Po uzávěrce 
tohoto čísla provětrání zopakujeme, tentokrá-
te s cílem ve Vlčárně ve Pstruží. „Paní šéfová“ 
se už na nás těší, jak mi sdělila.

Jak�to�bude�v�červnu?
Z opatrnosti ještě odložíme skupinové cvi-

čení, nicméně méně početné akce se již roz-
jedou (společenské hry, angličtina) za dodr-
žování obecně platných pravidel. No a čtvrtky 
jsou jako obvykle v tuto dobu k dispozici pro 
vycházky či výlety (Do Kunčic na Skalku, Po-
dél Čeladenky do Kněhyně, (Téměř) Lázeň-
ské grilování, Do Kunčic pod Stolovou a první 
čtvrtek v červenci pak Oklikou do Pařezu). 
Uvažovaný autobusový výlet ještě raději také 
odložíme.

Kompletní program na měsíc březen na-
jdete jako obvykle v Čeladenském zpravoda-
ji, v klubu, v infocentrech Čeladná a Pstruží 
nebo na www.senioriceladna.cz.

Klubovnu naleznete v přízemí Domu 
s pečovatelskou službou, kontaktovat mě 
můžete osobně, telefonicky (737 532 227, 
731 505 585) nebo skrze e-mail petr.berna-
dy@seznam.cz.

Ještě�pár�vzpomínek
V souvislosti s klubovými kulatinami jsme 

v minulém čísle vzpomínali na úplné začátky 
v roce 2010. Nedostalo se zdaleka na všech-
no, navíc některé programy začaly v letech 
pozdějších. 

Počítačové individuální kurzy začaly 
hned v lednu 2010 a pokračovaly do konce 
r. 2012, kdy se počet nových více či méně 
znalých uživatelů PC zastavil na čísle 20. Do-
dnes si s některými mailujeme.

Angličtina pro začátečníky, později pro 
mírně pokročilé (byť je toto tvrzení trochu 
odvážné) se zrodila v únoru 2011 a trvá do-
dnes, i když se žactvo dosti obměnilo a tro-
chu zeštíhlelo. Prvním lektorem byl do polo-
letí 2015 nefalšovaný Američan z New Yorku 

pan Roberto Marshall, zvaný Rob. Po prázd-
ninách pak kde se vzala, tu se vzala paní 
Elen Ožanová a angličtina mohla pokračovat 
a prozatím to s námi vydržela bez viditelné 
újmy na zdraví.

Country Dance byla velká sranda a velká 
škoda, že trvala jen rok (2/2014–1/2015), než 
se začaly ozývat kyčle, kolena a problémy 
všeho druhu, takže jsme to museli odpískat. 
S lektorským párem (manželé Křížovi) jsme 
ale stále v kontaktu.

Další programy, jež nepřežily zmíním už 
jen heslovitě: klubové kino, páteční cestová-
ní po světě, konverzace v ruštině a němči-
ně, kuželky nepřežily s Dejmonem a možná 
že jsem ještě na něco zapomněl. Tak jako 
ve vesmíru jedny hvězdy vyhasnou a vybuch-
nou, druhé se zrodí, tak to funguje obecně 
a nejinak i u nás v klubu. Postupně vznikly 
nové tradice, např. klubový karban, grilo-
vačka, bubnování, souznění s Čeladenskou 
Beruškou, masopustní pohoštění průvodu aj.

Přejme si a vyprošujme další milé spo-
lečné zážitky ve vzájemné lásce a úctě. A to 
samé přeji všem čtenářům tohoto výtečného 
periodika bez rozdílu věku.

  Petr�Bernady

krátce z obce

Vzpomínková�slavnost
Vzpomínková slavnost u příležitosti 75. vý-
ročí osvobození naší obce a vítězství nad 
nacismem proběhla letos v úterý 5. května 
v komorním duchu. Nejprve slavnostně za-
zněla česká státní hymna a následně pro-
běhlo položení květin. Chtěli jsme i v této 
složité době uctít památku těch, kteří polo-
žili svůj život za svobodu!

Pošta�změnila�telefonní�číslo�
Česká pošta, s.p. pobočka Kunčice pod On-
dřejníkem, oznamuje, že od 1. 6. 2020 dojde 
ke změně telefonního čísla na 954 273 913.

SENIOR�TAXI�–�OZNÁMENÍ
Od 1. června 2020 bude služba SENIOR 
TAXI opět v provozu. Služba bude provozo-
vána za zvýšených hygienických podmínek.

MUDr.�Chovančík�–�informace
Jak nyní funguje ordinace praktického lé-
kaře: Vzhledem ke stále probíhající nákaze 
koronavirem a nutnosti dodržování hygie-
nických opatření je ordinační doba uprave-
na následovně:

PO 11.00–15.00, ÚT
ST 7.00–14.00

ČT, PÁ 7.00–12.00
K vyšetření nebo odběru krve je NUTNÉ se 
předem objednat na tel. čísle 556 850 110.
Omezte dobu příchodu max. 5 minut před 
časem, kdy jste objednáni.
  Děkujeme.
� Ambulance�MUDr.�Chovančíka

Květnový klubový restart

Angličtináři v plné práci (listopad 2011).

Jedná se o koordinační centrum mnoha 
dobrovolníků z celé ČR, stojí za ním nezisková 
organizace ACSA. Naši dobrovolníci intenzivně 
pomáhají zejména v těchto oblastech:

Kamarád na telefonu – pravidelný kontakt 
zejména se seniory pod metodickým vedení 
garanta – psychologa

Roušky – zajištění materiálu, šití, distribuce 
potřebným

Doučování dětí ZŠ/SŠ – ideálně online
Hlídání dětí – různé formy pomoci s hlídáním 

dětí
Nákupy – pravidelné nákupy základních po-

travin a léků
Venčení domácích mazlíčků – pokud nemo-

hou lidé sami
Odborná pomoc – evidujeme řadu odborní-

ků připravených pomoci (od psychologů, soci-
álních pracovníků, přes elektrikáře, IT techniky 
až po krizové manažery)

Registrace požadavků i dobrovolníků probí-
há: chcipomoct.cz

Senioři se mohou na nás obracet na tel.: 
777 778 538

� S�pozdravem�a�přáním�klidných�dní
� Jaroslav�Švec,�ředitel�ACSA

Dobrovolnický portál chcipomoct.cz

Občanům, kteří chtějí být informováni o ak-
tuálním dění v obci, nyní nabízíme nový infor-
mační kanál formou zasílání SMS zpráv.

Předpokládáme zprávy typu: Ve zkratce 
popis hlášení obecního rozhlasu, přerušení 
dodávek vody, krizové či povodňové informa-
ce, změny ordinačních hodin lékařů, konání 
významných kulturních a sportovních akcí 
apod.

Žádám občany, kteří mají o tuto bezplatnou 

SMS službu zájem, aby se registrovali nejlé-
pe pomocí e-mailu, v kterém uvedou jméno, 
příjmení a telefonní číslo poslaným na adresu: 
mistostarosta@kuncicepo.cz. 

Do předmětu e-mailu je třeba uvést „Infor-
mační SMS“.

Občané, kteří nemají možnost poslat regis-
trační e-mail, se můžou zaregistrovat formou 
vyplněné žádosti, doručené do schránky OÚ. 

 David�Fojtík,�místostarosta

Chcete být lépe informováni o dění v obci?

Okrašlovací spolek Rozhledna vydá 
na podzim 2020 knihu Znamenití lékaři v čes-
kých zemích. Kniha bude vydána jako veřej-
ný příspěvek k mnoha poděkováním lékařům 
a zdravotnímu personálu naší země v této 
(stále ještě nekončící) době koronavirové. 

Podkladem knihy bude 120 zajímavých lé-

kařských příběhů, které jejich autor Petr Andr-
le otiskoval pravidelně každou středu v letech 
2017–2020 na webu Neviditelný pes Lidových 
novin. Texty, charakterizující dobu posledních 
několika staletí, doznaly značných úprav. Je-
jich nadtitulky ponesou jméno lékaře, o němž 
bude řeč, a titulek bude charakterizovat jeho 

hlavní přínos pro lékařskou vědu. Navíc kniha 
bude doplněna jmenným rejstříkem a texty 
a snímky historika architektury doc. Ing. arch. 
Zdeňka Lukeše o znamenitých stavbách lé-
čebných ústavů z dob Rakouska-Uherska 
a První republiky. Text doprovodí celkem přes 
500 snímků a podobizen. Kniha bude mít asi 
600 stran formátu B5, obálka bude barevná, 
uvnitř snímky černobílé. 

Protože vydání knihy je zamýšleno jako 
poděkování dnešním lékařkám i lékařům, kte-
ří úspěšně kráčejí ve stopách svých zname-
nitých předchůdců, kniha nebude na prodej. 
Spolek ji bezplatně věnuje zdravotnickým za-
řízením, školám a lékařským fakultám.

Za tím účelem vyhlásil vydavatel sbírku, 
potřebnou k vydání knihy. Podporovatelé 
budou uvedeni v tiráži knihy (pokud budou 
souhlasit) a přispět mohou jakoukoli částkou 
na účet 186 745 03 59/0800. Variabilní sym-
bol datum odeslání bez interpunkce, příklad: 
20052020. Děkujeme� za� pochopení� a� po-
moc. 

Adresa vydavatelství: MORAVSKÁ EXPE-
DICE®, Čeladná 711, 739 12 Čeladná; tel. 
558 431 835; 724 100 646, e-mail: ondrejni-
krozhledna@seznam.cz. Web spolku: https://
www.ondrejnikrozhledna.cz/. 

Okrašlovací spolek Rozhledna vydá na podzim 
2020 knihu Znamenití lékaři v českých zemích

Country tanečníci – dva chybí (říjen 2014).

Cvičenky ve slavnostní póze (leden 2011).

Desetičlenná odborná porota v čele s renomovanou architektkou Evou Jiřičnou o nich 
rozhodla z téměř 250 přihlášek z celé ČR v šesti hlavních kategoriích napříč celým spektrem 
komerčních nemovitostí. V kategorii Design retailového prostoru zvítězila Kovárna v Čeladné 
(autor konceptu: Ing. arch. Romana Mališ Bílková, RMBA Architekti). Její majitelé podle svých 
slov přivezli do Beskyd trochu pražského punku. Lze sem zajít na kávu nebo si užívat pohled 

na horská panoramata nad sklenkou vína. Současně zde mají svůj ateliér i architekti.

Vítěz soutěže CBRE Art of Space Awards

Opět je otevřena knihovna a areál školy
Za zvýšených hygienických podmínek 

byl obnoven provoz místní knihovny v Kun-
čicích pod Ondřejníkem. Používejte, pro-
sím, rukavice, dezinfekci na ruce, vrácené 
knihy půjdou do „karantény“. Nezapomeňte 
na roušku a na dodržování dvoumetrových 
rozestupů.

Děkujeme, těšíme se na Vás :)
Aktuální informace k provozu sportov-

ně-rekreačního areálu u školy naleznete 

na webu obce: http://www.kuncicepo.cz/are-
al-skoly. Nyní by mělo být možné využívat 
všechny možnosti areálu a všechna sporto-
viště i hřiště. Stále platí zvýšený hygienický 
režim. Provozní doba areálu se s ohledem 
na obnovení provozu školy ale upraví. Areál 
bude po dobu provozní doby školy pro veřej-
nost uzavřen. Pro aktuální informace sleduj-
te webové stránky obce. Všechny informace 
také vylepujeme u vstupu do areálu.
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V pondělí 25. 5. se děti prvního stupně vráti-
ly do škol. I když nebudeme mít ještě všechny 
žáky zpět, rádi bychom informovali o tom, co se 
v naší škole změnilo za dobu jejich nepřítom-
nosti a co plánujeme do budoucna.

V první řadě jsme zpřístupnili program Ba-
kalář v plném rozsahu. Můžeme tak díky němu 
psát online nejen známky, ale také vzkazy ro-
dičům, dávat informace na virtuální nástěnku či 
sdílet materiály mezi učiteli. Dále se nám poda-
řilo zařídit a uvést do provozu Microsoft Office 
365. Je důležitou komunikační platformou pro 
tolik využívané Teams schůzky, ale dají se zde 
tvořit i prezentace, dokumenty, kvízy a podob-
ně. Věříme, že tyto dvě platformy nám pomo-
hou zlepšit komunikaci s žáky i rodiči nejen 
na dálku.

Tak jako ostatní školy i my připravujeme 
žáky devátých tříd na přijímací zkoušky. V úterý 
a ve čtvrtek mají výuku dvou hodin matematiky 
a českého jazyka.

K současné situaci na škole dáváme pravi-
delně informace na web školy, kde jsme také 
vytvořili dotazník pro rodiče k distanční výuce. 
Přišlo 41 reakcí, kde jsme dostali zpětnou vaz-
bu, co se rodičům líbí nebo co jim nevyhovuje. 
Jsme rádi, že drtivá většina rodičů distanční 
výuku chválila, zejména obětavost, kreativi-
tu, vstřícnost, zpětnou vazbu a snahu učitelů. 
Řada rodičů uváděla, že je učení s dětmi zá-
bavné. Nejvíce podnětů zaznělo k ještě větší-
mu počtu online hodin, které děti nejvíce bavily.

Rádi bychom rodičům poděkovali za jejich 
přístup a spolupráci v této nelehké době. Jsme 
si vědomi, že kromě svých pracovních povin-
ností ještě ve velké většině dokázali spolupra-
covat s třídními učiteli a reagovat na nelehkou 
situaci. Chtěli bychom je ocenit za trpělivý 
přístup, podporu dětí při domácím vzdělávání 
a za komunikaci se školou.

Do budoucna plánujeme vzdělávání učitelů 
v problematice využití technologií při komunika-

ci na dálku. Dále sledujeme nabídku Národního 
pedagogického institutu, kde informujeme uči-
tele, jak o možnostech vzděláván distančním 
způsobem, tak i k nabídce aktuálních webinářů, 
například k hodnocení žáků, či k další aktuál-
ním tématům.

Věříme, že nová situace umožnila učit se 
novým příležitostem a budeme tak dobře při-
praveni na případné další nečekané situace. 

� Ivo�Tošenovjan,�ředitel�školy

slovo starosty

Janovice

jubilea

K životnímu jubileu přejeme všechno 
nejlepší, hodně štěstí, zdraví a lásky 

paní Marii Černiákové z Janovic.

Obec Janovice

 
Obec Janovice 

 

 

SVOZ NEBEZPEČNÉHO ODPADU 
 

KDY: sobota 27. června 2020 

ČAS: 9:25 – 10:10 Janovice, dvoreček 

10:20 – 10:35 Bystré, U Toflů 

CO JE NEBEZPEČNÝ ODPAD:  
Mazací a motorové oleje, zbytky barev, laků, obaly a plechovky od barev a olejů, olejové 
filtry, použité obaly od postřiků a jiné chemikálie, tonery, znečištěné hadry, zbytky barev, 

laků a ředidel, autobaterie, prošlé a nepotřebné léky, pesticidy, herbicidy, zásady, kyseliny, 
rozpouštědla a další chemické látky obdobného charakteru, mořidla, nemrznoucí směsi, 

repetenty, fotochemikálie, zdravotnický materiál (znečištěné obvazy, jehly apod.). 

 
Proběhne také zpětný odběr pneumatik, které by však měly být přednostně odevzdány 

v servisu či u prodejců nových pneu, kteří je ze zákona mají povinnost bezplatně odebírat! 

Elektrospotřebiče a zařízení prosím odevzdávejte na Sběrném dvoře v Janovicích po celý 
rok. 

 

Vážení spoluobčané, 
v této nezvyklé a nové době, kdy jsme se naučili přijímat nové informace a nové vzorce chová-

ní, bych vám chtěl sdělit i několik nových dojmů a informací o životě v naší obci z mého pohledu.
Situace, která nastala a se kterou se stále potýkáme, se nedala nijak naplánovat a ani jsme 

se neměli možnost na ni nějakým způsobem připravit. Doslova ze dne na den se život v obci, 
a nejen v ní, zastavil, vše ztichlo a byť jsme všichni věděli, že lidé tu jsou, tak jsme je neviděli. 
Veřejná prostranství osiřela a kulturní i společenský život ustal.

V této době jsem byl mile překvapen, kolik občanů bylo ochotno pomoci, a to jakýmkoliv způ-
sobem. Mnohdy jsem této pomoci využil a za to bych chtěl všem poděkovat. Člověk si najednou 
uvědomí, že na všechno není sám a že je kolem něho společenství lidí, kteří pomohou, poradí 
a nebojí se přidat ruku k dílu. Hlavně je hezké vidět ochotu se zapojit. Například stále ještě umož-
ňujeme závoz nákupů seniorům.

Dnes už se některé situace vyřešily a život se pozvolna nesměle začíná vracet do normálu. 
Vládou ustanovená omezení se začínají rozvolňovat a věřím, že právě toto přispěje ke zlepšení 
nálady a náš život se bude znovu ubírat směrem, na který jsme byli zvyklí. Bohužel ne vše půjde 
tak rychle, jak bychom si přáli. My dnes s napětím očekáváme, co se bude dít se státním roz-
počtem, který má vazbu i na obecní rozpočet. Začínají se objevovat ne moc pozitivní prognózy, 
že v letošním roce dojde ke snížení daňových příjmů obcí v řádech miliónů korun, ale prozatím 
„nemalujme čerta na zeď“. 

Naším cílem je žít v obci a pro splnění takového cíle lze bezesporu jít různými cestami. Četl 
jsem sliby, kde se tvrdí, že pro obnovu a rozvoj ekonomiky vytvoří stát dobré podmínky. Chci tedy 
věřit, že obce nebudou muset omezit investice do vlastního rozvoje, tedy do zlepšování životního 
prostoru jejich občanů.

I v době pandemie se snažíme pokračovat v realizaci projektů, které jsme měli plánovány. 
Trochu se nám termíny opozdily, ale musíme konstatovat, že práce se nezastavily. V současné 
době i nadále probíhá v obci výsadba zeleně, připravujeme opravy komunikací, úpravy dopravní-
ho značení a vlastními silami dále opravujeme interiér bývalé budovy fary.

Jistě jste si všimli, že v rámci kultury proběhl online Den obce, za což bych chtěl všem členům 
realizačního týmu poděkovat, a věřím, že napříště už budeme společenské akce v obci trávit 
spolu tak, jak jsme byli v minulosti zvyklí. Proběhla řada jednání se zástupci občanských spolků, 
týkajících se plánovaných akcí, které musely být bohužel úplně zrušeny nebo přeloženy. 

Podařilo se nám po řadě jednání nabýt další čtyři pozemky pod komunikacemi do vlastnictví 
Obce Janovice, tyto pozemky byly doposud v majetku státu. A konečně v dubnu nám Morav-
skoslezský kraj přidělil finanční příspěvek ve výši 215.158 Kč na zmírnění dopadů kůrovcové 
kalamity, o který jsme žádali. Jsme rádi, že se situace uklidnila, a můžeme se vrátit k realizaci 
dalších věcí, které nebylo možno udělat, jelikož i některé firmy se potýkaly s dopady pandemie, 
a to např. s karanténou. Z tohoto důvodu se zdržela realizace plánované sondy pod ČOV stanicí 
v Janovicích nebo např. oprava místního rozhlasu a další.

Do následujícího období vám přeji hlavně hodně zdraví a pozitivní energie.
� Svatopluk�Běrský,�starosta�obce�

Zástupci obce Janovice se letos pustili 
do unikátnosti – jako jediní v republice uspořá-
dali s ohledem na současnou situaci a nařízení 
vlády své obecní slavnosti online. Večer plný 
zajímavých rozhovorů s janovickými rodáky, 
reportáží z obce a živých hudebních vystoupe-
ní odstartoval v pátek 22. května 2020 v 19.00. 

Autoři tohoto projektu tak alespoň z části na-
bídli divákům skrze obrazovky počítačů a mo-
bilních telefonů atmosféru obecních slavností. 
Celý pořad ze speciálně vytvořeného studia 
z kinosálu na Obecním úřadě v Janovicích 
moderoval Jakub Nykl a Lucie Nohlová. Hned 
na úvod všechny diváky přivítal prostřednictvím 
medailonku z přírody starosta obce Janovice 
Svatopluk Běrský. Nejen divákům z malebné 
vesnice sídlící v podhůří Beskyd tvůrci pořadu 
nabídli rozhovory se zajímavými osobnost-
mi – například s bývalým hokejovým hráčem 
Pavlem Kubinou z daleké Floridy, operní pěv-
kyní Irenou Magnuskovou nebo se senátorem 
za Moravskoslezský kraj panem Zdeňkem Ny-
trou. Nechybělo ani několik hudebních vystou-
pení, a to v podání kapely Poetika, Minami či 
pěvecké vystoupení loňské vítězky Janovické-

V naší obci došlo od května 2020 k navý-
šení intenzity svozu papírového odpadu. Re-
agovali jsme tak na podněty občanů ohledně 
naplněnosti nádob na papír.

Velice si vážíme zájmu našich občanů o tří-
dění odpadů, čímž nejenže přispívají k ochraně 
životního prostředí, ale rovněž pomáhají obci 
ušetřit náklady na likvidaci komunálního odpa-
du, neboť s rostoucím množstvím vytříděného 
odpadu ubývá odpadu směsného, který je nut-
no ukládat na skládku. Z výsledku sledování 
naplněnosti nádob na tříděný odpad vyplývá, 
že množství vytříděného odpadu každoročně 
narůstá. Kupříkladu v prvním čtvrtletí toho-
to roku bylo vytříděno celkem necelých 18,5 
tuny odpadů, z toho 7 tun plastu, 8 tun skla, 
2,8 tuny papíru a zbytek tvoří plechový odpad 
a nápojové kartony.

Na základě těchto dat a také podnětů ob-
čanů se snažíme reagovat a zajistit dostateč-
né kapacity pro třídění. V minulém roce jsme 
zvýšili počet svozů plastu na jedenkrát týdně, 
instalovali jsme nádoby na plechový odpad 
a v průběhu roku jsme počet nádob rozšířili. 

Od letošního května jsme tedy navýšili frek-
venci svozu papíru, který se svážel jednou 
za tři týdny. Nyní již svozy probíhají jednou 
za čtrnáct dní. Doufáme, že toto navýšení svo-
zu omezí časté přeplnění kontejneru, a i nadá-
le žádáme všechny, aby před vyhozením jak 
papírových krabic, tak i plastů a plechovek vše 
důkladně sešlápli a zmenšili tak objem tohoto 
odpadu.

Kromě těchto základních komodit mohou 
občané samozřejmě třídit i další. V obci jsou 
umístěny sběrné nádoby na drobný elek-
troodpad, použité kuchyňské oleje a tuky 
a charitativní kontejnery na textil. Dále mohou 
na sběrném dvoře odevzdávat elektrospotřebi-
če a do speciálních kontejnerů také bioodpad.

Připomínáme, že v 27. června 2020 proběh-
ne také svoz nebezpečného odpadu, který byl 
přesunut z původně plánovaného dubnového 
termínu.

I nadále budeme pokračovat ve sledování 
množství vytříděného odpadu a přijímat opat-
ření tak, aby měli občané dostatečné možnosti 
efektivně a pohodlně třídit.  Lukáš�Plánička

Odpadové hospodářství v obci

Den obce Janovice se letos uskutečnil online

Distanční výuka na základní škole v Janovicích

ho talentu Kristýny Sivkové. Zajímavostí živého 
vysílání byly telefonáty s několika sledujícími 
– živě se moderátoři spojili mimo jiné i s vedou-
cím restaurace U Toflů Lukášem Winklerem pří-
mo na jejich venkovní zahrádku, kde probíhalo 
veřejné promítání online vysílání. O produkci 

celého pořadu se postaral místostarosta Da-
vid Fiedor a o scénář a režii Petr Mohyla. Celý 
záznam můžete zhlédnout na webových strán-
kách www.obecjanovice.cz nebo na oficiálním 
Facebooku obce Janovice. 

� Lucie�Nohlová

V pátek 8. května 2020 na Den vítězství 
jsme se v omezeném počtu sešli u památníku 
obětem války na Bystrém abychom položením 
věnce a minutou ticha uctili padlé občany obce 
a připomenuli si 75. výročí konce II. světové 
války.

Vzhledem k aktuální situaci a opatřením 
nemohla akce proběhnout za účasti veřejnosti, 
jako tomu bývalo v minulých letech. V 17 hodin 
se proto u památníku sešli pouze zástupci obce 
a některých spolků, kteří k pomníku položili 
květiny a věnec. Poté starosta vyzval přítomné 
k minutě ticha nejen za padlé občany obce, ale 
za všechny oběti války.

Během dne také památník individuálně na-
vštívili někteří občané, kteří zde položili kytici 
k uctění památky.

Vzhledem k letošnímu 75. výročí konce II. 
světové války by si tato akce jistě zasloužila 
větší účast a doprovodný program k připome-
nutí těchto událostí, což bohužel kvůli součas-
né situace nebylo možno. Proto připravil kro-

� Foto:�Filip�Petroš

Uctění památky padlých

nikář obce pan Filip Petroš rozsáhlý historický 
článek o osvobození naší obce a připomenutí 
padlých občanů, který byl zveřejněn v den 
osvobození Janovic, tedy 5. května na webo-

vých stránkách obce a vyšel také v tištěné po-
době ve zpravodaji Mikroregion.

Věříme, že alespoň tímto jsme si důstojně 
připomenuli toto výročí.� Lukáš�Plánička

V květnu 2020 členové JSDH Janovice své-
pomocí vyrobili a instalovali v garážích hasič-
ské zbrojnice odsávač výfukových plynů, které 
vznikají při startování požárních vozidel a jsou 
velmi těžko odvětratelné z těchto prostor.

Pro zajištění odsávání byl pořízen průmyslo-
vý ventilátor VAN 300 o výkonu 1,5 kW, který 
má maximální odsávací kapacitu 4300 m3/ho-
dinu. Jako odsávací vedení byly použity běžné 
odpadní trubky a plechové barely.

Veškeré přípravné a montážní práce, krom 
elektroinstalace, byly provedeny dobrovolnou 
brigádou členů jednotky, především pana Mar-
tina Gřunděla a Vlastíka Gřunděla, za což jim 
patří velký dík.

Cena podobných odsávacích systémů se 
pohybuje v řádu stovek tisíc korun, avšak díky 
iniciativě a práci členů JSDH Janovice byl tento 
systém vybudován za zlomek ceny. 

� Hasiči�Janovice

Janovičtí hasiči instalovali odsávač výfukových plynů
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Přehled bohoslužeb 
na měsíc červen

7. 6. 2020 – Slavnost Nejsvětější Trojice

Bílá�8.00, Ostravice 10.00 pouť

11. 6. 2020 – Slavnost Těla a krve Páně

Ostravice 17.00, Staré Hamry 17.30

14. 6. 2020 – 11. neděle v mezidobí

Ostravice 8.00, Bílá�10.30, Staré Hamry 11.30

21. 6. 2020 – 12. neděle v mezidobí

Ostravice 8.00, Bílá�10.30, Staré Hamry 11.30 

28. 6. 2020 – 13. neděle v mezidobí

Ostravice 8.00, Bílá�10.30, Staré Hamry 11.30 

29. 6. 2020 – Slavnost sv. Petra a Pavla

Ostravice 17.00, Staré Hamry 17.30

TURNAJ V NOHEJBALE
Prezentace: od 9.00 hod.

Startovné: 150,-/ osoba

Speciality na grilu.

27. červen
2020

Oranžové hřiště 
obec Bílá

Bližší informace na tel. 724 338 897

Oznámení občanům
I v letošním roce bude občanům proplacena vratka daně z nemovitosti. V průběhu měsíce června předložte 

na Obecní úřad Bílá ústřižek nebo potvrzení o zaplacení daně z nemovitosti. Složenku nebo jiný doklad o zaplacení 

můžete také naskenovat a poslat e-mailem na adresu ou@obecbila.cz. V srpnu budou vypsány dny, kdy bude tato 

daň proplacena.
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Vzhledem k příznivé epidemiologické situaci 
povolilo od 26. června Ministerstvo zdravot-
nictví ČR konání letních táborů. To znamená, 
že i letos může pod záštitou Kulturního centra 
ve Frýdlantu nad Ostravicí proběhnout mezi 
dětmi oblíbený parkourový příměstský tábor, 
a to v termínu od 27. 7. do 31. 7. 2020. 

Nezáleží na tom, zda jsou děti začátečníci 
nebo pokročilí, tento tábor je přímo pro ně. Pod 
vedením zkušených trenérů z Improve Yourself 
se naučí nové techniky zdolávání překážek, 
zlepší si svou fyzickou kondici a koordinaci 
a poznají komunitu skvělých lidí! Součástí tá-
bora je velmi nabitý a bohatý program, nebu-
dou chybět hry a výlety do přírody, města či 
tělocvičny. O stravování se postará restaurace 
Imrvére.

Přihlášky si můžete stáhnout ze stránky 
www.kcfno.cz a vyplněné zaslat nejpozději 23. 
6. 2020 na adresu info@kcfno.cz.

Co vlastně znamenají ty zvláštní novotva-
ry v nadpisu? Běžně slovo koloběh označuje 
samozřejmě opakovaný děj. Novotvar kolo-
-běh (s pomlčkou) je však způsob pohybu, 
jež se vyznačuje střídavým používáním jízdy 
na kole, běhu vedle kola a případně chůze 
vedle kola. 

Zde je tento výraz použit pro sportovně 
rekreační závod Kolo-běh� Frýdlantskem. 
Pokračujme dále. Obvykle má slovo kolonáda 
význam objektu se sloupořadím sloužící k od-
dychovému procházení. Naproti tomu novo-
tvar kolo-náda (s pomlčkou) je slovní hříčka, 
jež se často používá pro akce s koly. Z toho 
důvodu slovní obrat Kolo-náda�Frýdlantska�
organizátoři závodu přiléhavě použili k po-
jmenování okruhu, kterým závod Kolo-běh 
prochází.

3.� ročník� sportovně� rekreačního� závo-
du� Kolo-běh� Frýdlantskem� nad�Ostravicí�
se�uskuteční�v�sobotu�1.�srpna�2020. Start 
probíhá průběžně od 10 do 14 hodin a začíná 
v areálu YDYKSEB v Nové Vsi ve Frýdlantu 
nad Ostravicí. Pokračuje pak po 27km okruhu 
postupně centry obcí Malenovice, Frýdlant n. 
O, Pstruží, Čeladná, Ostravice a cíl je opět 
v areálu YDYKSEB. Okruh bude vyznačen 75 
směrovými tabulemi v nejdůležitějších orien-
tačních bodech nebo můžete použít mobilní 
navigaci.

Zúčastněte� se! I ten, kdo dorazí do cíle 
poslední nebo absolvuje i jen malou část 
okruhu, může vyhrát celý závod. Vítěz závodu 
i pořadí na dalších místech pro udílení cen se 
na závěr závodu v 15 hodin losuje.

Hlavní�kategorie�závodu�nese�název:
Nejšťastnější�Kolo-běh�man�nebo�Man-

ka� Frýdlantska (vítěz závodu je vylosován 
bez ohledu na čas a délku tratě, kterou ujel. 
Loni zvítězila dívenka z Frýdlantska).

Jsou�vypsány�tyto�doprovodné�soutěž-
ní�kategorie:

Nejchytřejší�kačer (Vítěz nalezne na trati 
všech pět pokladů, tj. geokeší a vyřeší tajenku 
v nich ukrytou, je-li současně více úspěšných, 
je vítěz vylosován. Rekordně vyluštilo tajenku 
současně zatím 8 účastníků.)

Nejrychlejší� zlatokop (Vítěz objede 
na trati všech pět orientačních bodů s poklady 
v nejrychlejším čase. Rekordní čas je zatím 1 
hodina 27 minut.)

Nejsilnější� zbojník (Vítěz zvedne na za-
čátku tratě 5x za sebou největší zvolenou 
váhu zátěže, je-li současně více takovýchto 
závodníků, je vítěz vylosován. Rekordní váha 
je zatím 72 kg.)

Další podrobnosti naleznete na webu: htt-
ps://kolo-beh.wixsite.com/frydlantsko.

� Stanislav�Plucnara,�
� jeden�z�organizátorů�závodu

Pozvánka na Kolo-běh po Kolo-nádě Frýdlantska

Již v dávných dobách, kdy se teprve „rodil“ 
stav lékařský, patřila k lékařskému řemeslu 
péče o duševně nemocné. Nezřídka byli tito 
lidé označováni za „posedlé ďáblem“, byli 
různými způsoby vylučováni ze společnosti 
a mnohdy dokonce izolováni velice ponižující-
mi způsoby. 

Francouzský lékař Philip Pinel (1745–1826), 
jeden z předních revolucionářů Francouzské 
revoluce, ukončil izolování psychicky nemoc-
ných a jejich poutání řetězy. Na obraze Tonyho 
Roberta-Fleury (1837–1912) doktor Pinel dne 
11. 9. 1793 nechává sejmout okovy prvním dva-
nácti duševně nemocným a „nechal je vyvést 
na vzduch a slunce“. My v českých zemích jsme 
nebyli nijak pozadu. V Praze byl zřízen první 
ústav věnovaný péči o duševně nemocné v roce 

1790, v roce 1821 vznikl nový ústav v pražské 
Kateřinské ulici. Vedl ho Josef Gottfried Riedl 
(1803–1870), první habilitovaný profesor psy-
chiatrie v Rakousku. Prvním přednostou české 
psychiatrické kliniky se stal profesor MUDr. Be-
njamin Čumpelík (1845–1909). V listopadu 1886 
se zasloužil o vznik první české psychiatrické 
kliniky a stal se také jejím prvním přednostou. 
Sám přednášel klinickou a soudní psychiatrii, 
byl vlastně první českým profesorem psychi-
atrie. Vychoval řadu znamenitých žáků, mezi 
nimiž můžeme uvést například jeho pozdější-
ho nástupce profesora MUDr. Karla Kuffnera 
(1858–1940). Díky profesoru Kuffnerovi máme 
od roku 1897 první českou učebnici psychiatrie 
(vyznačující se vytříbeným jazykem a skvělým 
stylem).  (Více na str. 11)

Ukázka z knihy Znamenití 
lékaři v českých zemích

Tak, už se promítá. Po dvou měsících mohla 
v dosud největší vlně rozvolňování mimořád-
ných opatření otevřít také kina. Ne všechna 
toho však využila – například multiplexy Ci-
nema City čekají do doby, dokud situace neu-
možní provoz bez větších omezení, naopak síť 
Cinestar provoz ve 13 pobočkách zahájila.

I my jsme se rozhodli otevřít naše kino, 
protože odhadujeme, že je lepší hrát, i s jis-
tým omezením, než prostě nehrát vůbec, Mezi 
nejzásadnější podmínky otevření kin patří ta 
o omezení počtu diváků. Do sálu jich může ma-
ximálně 34, jelikož každá druhá řada se musí 
vynechat a v jednotlivých řadách se mohou 
prodat maximálně dvě sedačky vedle sebe. 
Jaká jsou další bezpečnostní pravidla, která teď 
platí v kinech? Do sálu bez jídla a pití, občerst-
vení je zavřené. Roušky u personálu i návštěv-
níků, dostatek dezinfekce nebo častější úklid. 
„Před každým filmem čistíme a dezinfikujeme 
veškeré dotykové plochy jako kliky, zábradlí, 

toalety. Upravili jsme i časy promítání a zredu-
kovali počet na maximálně dvě denně, aby ten-
to úklid mezi filmy vždy naši pracovníci zvládli. 
Těšíme se, až opět divákům nabídneme skvělý 
filmový zážitek se širokou nabídkou filmů, bo-
hužel, toto nám momentální současná situace 
neumožňuje. Program kina je tedy i na červen 
vždy 14denní, protože nabídka distributorů je 
zatím omezená, nové filmy se uvolňují postup-
ně a my chceme na nabídku pružně reagovat 
a novinky operativně nasazovat,“ říká Kateřina 
Kaiserová, ředitelka Kulturního centra.. 

V květnu i v červnu chtějí kina obecně na-
vázat hlavně na tituly, kterými se s diváky 10. 
března na dva měsíce rozloučila. „Proto i naše 
kino zvolilo na rozjezd stále aktuální a nad-
časový dokument V síti nebo českou komedii 
Chlap na střídačku. Premiéry filmových trháků 
se plánují nejdříve na červen, ale s největší 
pravděpodobností na září,“ řekla nám Petra 
Krpcová, vedoucí kina. 

Frýdlantské stříbrné plátno 
pomalu ožívá, už promítáme

Parkourový tábor bude!

V roce 2020 je regionální literatura oboha-
cena již čtrnáctou knihou Pavla Grygy, člena 
Literárního klubu Petra Bezruče Frýdek-Místek, 
s názvem VZPOMÍNKY A SONETY.

Ani v této knize Pavel Gryga nezklame své 
příznivce a čtenáře. Ve svých 52 básních a so-
netech nás opět provází beskydskou krajinou, 
různými místy – známými i neznámými, vy-
kresluje krásu přírody (Petrklíč, Jabloňový sad, 
Je čas máků…), lidových zvyků (Svatý duch, 
Doba žní), zoufá si nad ekologií (Změny klima-
tu, Ohnivé divadlo) i nad současnou politickou 
scénou, která ho nenechává v klidu a musí se 
proto ze svých názorů a pocitů vypsat v bás-

ních, např. Malý problém, Klidná Evropa. Za-
chází i do historie, kdy veršem popisuje, jak 
se kdysi žilo, objevují se i slova, která už dnes 
neuslyšíme (žerno, pohunek) – zanikla totiž 
s vývojem civilizace. 

Jeho vzpomínky, především na mladá léta, 
jsou tak silné, že čtením těchto nových básní 
si čtenář dokáže přesně vybavit tu dobu – čas 
učení, práce ve Ferrumu, prožívání volných 
chvil, ale též čas lásek. Ta největší – osudo-
vá, kdy se milovaná dívka stala jeho ženou, 
je s největším uměleckým kumštem, pro něj 
osobitým, popisována velice barvitě v jeho 15 
sonetech (Na cestě, Schůzka u kina, Společná 
cesta aj.).

V závěru knihy jsou i básně, k nimž poslou-
žila témata z nejbližšího okolí Frýdlantu – splav 
v Hodoňovicích, cyklostezka, malebný podzim, 
kdy pod nohami šustí listí, a my jsme si jisti, že 
přijde zima…. (Šustění). Tyto podzimní scené-
rie nás mnohdy přivádějí ke sténání, zoufání…. 
Člověče, jen neztrácej iluze – k tomu nás vybízí 
autor v poslední básni své sbírky – Haluze.

Proto, milí čtenáři, neztrácejme hlavu, ne-
pozastavujme se nad mnohými nešvary, jež 
přináší dnešní doba. Pojďme do přírody, pro-
jděme různá zákoutí, zastavme se třeba prá-
vě v Beskydech s novou knihou Pavla Grygy. 
Připomeňme si, jak se tady žilo, co se už ale 
změnilo, jak jde život dál… A člověk se v něm 
musí naučit plout, pohybovat, házet trampoty 
za hlavu a vnímat především jeho krásu. Tak 
ať se vám to podaří i za přispění básní z pera 
beskydského autora!  Dajana�Zápalková

Vzpomínky a sonety Pavla Grygy

Trasa závodu.

Malí kolo-běžci.

Soutěž o nejsilnějšího zbojníka.

Noc�kostelů
v�pátek�12.�června
www.nockostelu.cz
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12.6. 18:00 BG Styl

4.7. 18:00    SemTam
Megafon, ToPinQui

24.7. 18:00    Poutníci

11.9. 18:00 Žamboši, Lucie Redlová
Bluegrassové kapky - kinosál Sokolovny Metylovice

26.6. 18:00 BG Cwrkot
Vrtáci

14.8. 18:00    Professional Deformation
The Jumper Cables, Ptačoroko

Program koncertů v amfiteátru za školou v Metylovicích v roce 2020

Pořádá: Ptačoroko z.s. a Tenisový klub Karlický z.s. www.ptacoroko.cz http://www.bluegrasstheatre.cz/cz/

7.8. 18:00    Svaťa Kotas Band
Sakrapes, Pe & Pe

17.7. 18:00    Special  - rock Ostrava
Civopulos, Buřuta, Němec & spol

Guitar Session

Ptačoroko

 
O b e c   M e t y l o v i c e 

a Království lašské z.s. 
 

 

srdečně zvou všechny občany z Lašska i širého okolí 
5. července 2020 na Metylovský Čupek, 

kde se uskuteční 
 

CYRILOMETODĚJSKÁ 
pouť 

 
Program: 

 
14.00 - zahájení slavnosti starostou obce Ing. Lukášem Halatou 

a lašským králem Z. V. Krulikovským 
14.10 – Bohoslužba slova ke cti patronům Moravy 

sv. Cyrila a Metoděje za účasti P. Mgr. Václava Gandery 
 
 

 
 

15.00 – vystoupí country band WIND z Havířova, 
lašský král a jeho ODUALAJNE band, 
kteří zahrají folk a trampské písničky  

 
Pro rodiče s dětmi bude připravena soutěžní trasa. 

Občerstvení zajištěno. 

Občanské sdružení Koňské nebe
a Obec Metylovice 

Vás zvou na

VÝSTAVU OBRAZŮ  

VÝSTAVA BYLA ZAHÁJENA V NEDĚLI 8. BŘEZNA 2020 

OTEVÍRÁCÍ DOBA: 

Soboty: 14.00–16.00 hod. a neděle: 14.00–16.00 hod. 
Jiný termín možno dohodnout na telefonu  737 345 110 nebo 737 391 989

SOUČASNĚ MŮŽETE ZHLÉDNOUT STÁLOU MUZEJNÍ EXPOZICI
„KOŽANE MĚSTO“,  

www.metylovice.cz

LENKY SCHMIDTOVÉ

BARVY MÉHO ŽIVOTA

PRODLOUŽENO DO 26. ČERVENCE

Změna programu vyhrazena. Vstupenky je možno rezervovat na webových stránkách www.kcfno.cz, zakoupit v Turistickém informačním centru Frýdlant nad Ostravicí 
nebo hodinu před promítáním na místě. Rezervace se ruší 15 minut před začátkem představení. Další informace na facebookových stránkách Kulturního centra a kina.

út 2.6. od 17:00

POSLOUCHEJ
ČR, psychologický, nevhodný do 15 let, délka 77 min, cena 120,-, Bontonfilm
Příběh páru, jehož vztah spěje k zániku. Vyrazí proto na výlet s cílem dát jej dohromady, 
ale po cestě dívka uslyší v autě hlas, který ji před jejím partnerem varuje. Je to jen noční 
můra, halucinace, nebo snad její partner skrývá daleko hrůznější tajemství, než jsou ob-
časné zálety? Když dívka záhadu rozluští, začne jí jít o život. Rež. D. Laňka a M. Müller. 

út 2.6. od 19:00 

11 BAREV PTÁČETE
ČR, dokument, přístupný bez omezení, délka 120 min, cena 100,-, Bioscop
Koho by nezajímalo, jak vznikal oceňovaný film Nabarvené ptáče. Dokument Jedenáct 
barev ptáčete nabízí unikátní pohled za oponu tohoto výjimečného díla, které zanechalo 
stopu na evropských i světových festivalech. A není to pohled ani krutý, ani černobílý 
nebo málomluvný. Rež. V. Kopecký.

st 3.6. od 16:30 

JEŽEK SONIC
USA, komedie, přístupný bez omezení, délka 99 min, cena 100,-, Cinemart, dabing
Modrý superrychlý ježek Sonic patří k největším videoherním legendám. Komedie, v níž 
bude hrdina rychlostí toho nejrychlejšího blesku prchat před svým neúnavným proná-
sledovatelem Doktorem Robotnikem. Rež. J. Fowler.

st 3.6. od 19:00 a út 9.6. od 19:00

LOV
USA, akční/thriller, nevhodný do 15 let, délka 90 min, cena 120,-, Cinemart, titulky
Lovení lidí jako sport? Děsivá představa, kterou se skupinka „jinak smýšlejících“ jedin-
ců rozhodla vyzkoušet.  Rež. C. Zobel.

pá 5.6. od 18:00 a út 9.6. od 17:00

V SÍTI: ZA ŠKOLOU
ČR, dokument, nevhodný do 12 let, délka 63 min, cena 100,-, Aerofilms
3 herečky, 3 pokojíčky, 10 dní a 2458 sexuálních predátorů. Radikální experiment ote-
vírá tabuizované téma zneužívání dětí na internetu. Tato verze je vhodná pro diváky od 
12 let. Rež. B. Chalupová a V. Klusák. 

pá 5.6. od 20:00

PROBLÉMISSKY
VB/Francie, komedie/drama, nevhodný do 12 let, délka 106 min, cena 120,-, Bioscop, ti-
tulky
Senzační skutečný příběh o narušení soutěže Miss World v roce 1970, za kterým stálo 
rodící se Hnutí za osvobození žen. Tato událost se tehdy stala hlavním tématem po 
celém světě. Uprostřed jednoho z nejpopulárnějších televizních pořadů, který sledo-
valo přes 100 milionů diváků, aktivistky velkolepě přerušily živé vysílání. A to nebylo to 
jediné. Když byl zjednán pořádek, korunku Miss World poprvé nezískala běloška. Rež. 
P. Lowthorpe.

so 6.6. od 16:30 a st 10.6. od 16:30

LEDOVÁ SEZÓNA: ZTRACENÝ POKLAD
USA, animovaný, přístupný bez omezení, délka 90 min, cena 120,-, Bontonfilm, dabing
Lední medvěd a polární lumíci v exotické džungli? Proč ne, když to situace vyžaduje! 
A dovolená to rozhodně nebude. Lední medvěd Norm se vydává z pohodlí domova ko-
lem světa na velké a zábavné dobrodružství. Rež. T. Maltby, R. Finn.

so 6.6. od 19:00

CHLAP NA STŘÍDAČKU
ČR, komedie, nevhodný do 12 let, délka 112 min, cena 110,-, Bohemia MP
Vdaná Zuzana jednoho dne zjistí, že má její manžel Jiří delší dobu poměr s jinou ženou. 
Zuzana se rozhodne svou sokyni Lenku navštívit a učinit jí tak trochu netradiční návrh. 
Navrhne jí, aby si péči o Jirku rozdělily a udělaly z něj tak chlapa na střídačku. Rež. 
P. Zahrádka.

ne 7.6. od 17:00,  st 10.6. od 19:00 a pá 12.6. od 17:30

V SÍTI
ČR, dokument, nevhodný do 15 let, délka 100 min, cena 100,-, Aerofilms
3 herečky, 3 pokojíčky, 10 dní a 2458 sexuálních predátorů. Radikální experiment ote-
vírá tabuizované téma zneužívání dětí na internetu. Verze pro diváky od 15 let! Rež. 
B. Chalupová a V. Klusák. 

pá 12.6. od 20:00, so 13.6. od 19:00 a ne 14.6. od 17:00

BOURÁK
ČR, komedie, nevhodný do 12 let, délka 110 min, cena 130,-, Falcon
Černá komedie Ondřeje Trojana s Ivanem Trojanem v roli Bouráka, věčného frajera, kte-
rému teče do baráku i do života a rodina už ho má plný zuby. Ale i srdce. Rež. O. Trojan.

so 13.6. od 16:30

FRČÍME
USA, animovaný, přístupný bez omezení, délka 112 min, cena 100,-, Falcon, dabing
Snímek nás zavede do světa fantazie, ve kterém se představí dva elfští teenageři, kteří 
se vydají na pozoruhodnou výpravu, aby zjistili, zda ve světě zůstalo aspoň kousek toho 
magického. Rež. D. Scanlon.

FILMOVÝ KLUB

ne 7.6. od 19:30

SRDCOVÁ KRÁLOVNA
Dánsko, drama, nevhodný do 15 let, délka 127 min, cena 110,- (FK 90,-), Film Europe, 
titulky
Úspěšná právnička Anna žije v krásném moderním domě se dvěma dcerami a man-
želem, lékařem Petrem. Její perfektní život ohrozí až příchod Petrova problematického 
náctiletého syna z předchozího vtahu, s nímž Anna naváže intimní pouto. Co se zdálo 
být pouhým flirtem, se rychle promění ve znepokojivý příběh síly, zrady a zodpovědnosti 
s ničivými důsledky… Rež. M. el-Toukhy.
 
ne 14.6. od 19:30

KANÁŘI
Rumunsko, thriller/detektivní/komedie, nevhodný do 12 let, délka 97 min, cena 120,- 
(FK 100,-), Aerofilms, titulky
Inspektor Cristi rozehrává nebezpečnou dvojí hru s policií a drogovou mafií. Spolu 
s krásnou Gildou cestuje na Kanárské ostrovy, aby se naučil místní šifrovanou pískanou 
řeč. Ta mu má pomoci přechytračit policejní kolegy a vysvobodit komplice z vězení. 
Roztáčí se koloběh lží a léček, ve kterém jde o pořádný balík peněz, a místy také 
o holý život. Podvratný detektivní thriller režiséra Cornelia Porumboiua vzdává 
hold klasikám filmu noir a ve světové premiéře byl uveden v hlavní soutěži na 
MFF v Cannes.

FRÝDLANT N.O. 
1.-14. ČERVNAKINO

Otevření kina v omezeném režimu při dodržování
hygienických podmínek, kapacita 34 míst,
rezervace on-line na webu www.kcfno.cz

Akce je realizována ve spolupráci s městem Frýdlant nad Ostravicí Mediální partner

a
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Čištění střech

Provádíme důkladné čištění betonových
a pálených taškových krytin.

Používáme patentovanou českou technologii
s dlouhodobým účinkem minimálně 5 let. 

Likvidace řas mechů a plísní

Tel: 730 508 310 
www.barvadomova.cz

NÁTĚRY STŘECH
       A FASÁD
     natírame střechy a fasády
moderní vysokotlakou technologií

Střechu, nebo fasádu vždy důkladněo čistíme, 
odmastíme, napenetrujeme a provedeme
kvalitní nátěr. 

Tel: 730 508 310 
www.barvadomova.cz
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POBOČKA ul. Spořitelní 1, Frýdlant nad Ostravicí

Okna ● Dveře
Fasády

tel.: 602 553 881 ❘ www.ternofirek.cz 

605 787 324

opravy 
a údržba 

bytů,
domů 

i zahrad

HODINOVÝ
MANŽEL

Školní 117, Frýdlant nad Ostravicí
730 164 014           info@optikaocni.eu

Nabídka práce – pomocný dělník 
při tesařské výrobě srubových staveb

hlavní pracovní poměr i brigáda 
provozovna Sruby Pacák s.r.o. v Čeladné

kontakt – info@srubypacak.cz, 
tel.: 737 238 247

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

     Knihovna Baška  

Vás zve 

VERNISÁŽ: středa 1. července, 17 hodin 

                         nazvanou: Můj malovaný svět 

 

              knihovna Baška 1. 7. – 31. 8. 2020 
Část výtěžku z prodeje bude věnován onkologickým dětem                                    

v Ostravě 
 

 

         NENECHEJTE SI UJÍT! 


